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obnovljene Lovrenčičeve hiše — IUV 

Kje bomo 
praznovali 

Dragica Petrovčič, krajanka KS Ligojna, ki 
bo gostitelj letošnjega občinskega praznika, je 
svoj kraj lepo predstavila v raziskovalni nalogi. 
Objavili jo bomo v celoti, tokrat pa smo izbrali le 
drobec — tisto, česar del boste lahko videli tudi 
sami. 

Vzrok velikih sprememb v predelovanju in ob
navljanju hiš v Veliki Ligojni po letu 1945, je bil 
požig vasi v mesecu juliju 1942. leta. Italijani so 
požgali domala vso vas, okrog 40 hiš in gospo
darskih poslopij. Le 5 hiš ni bilo požganih. Pogo
relim je Obnova le slabo obnovila hiše. Še danes 
imata obe Ligojni okoli 20 lesenih hišnih stro
pov. Večina krajanov je v zadnjih dvajsetih letih 
močno posodobila prostore. Zamenjevali so 
strešne kritine, lesene strope zamenjavali z beton
skimi, ugrajevali so dvodelna in tridelna okna in 
polagali novejše talne obloge, kot so topli pod, 
parket, tapison, ploščice. Spremembe v tlorisu 
so nastale z graditvijo novih hiš prevladujejo vi-
sokopritlične in enonadstropne hiše. Predvsem 
hiše starejšega datuma še danes nimajo kopal
nic in stranišč v hiši. Obloge tal imajo še vedno 
lesene. Z ukinitvijo črnih kuhinj in graditvijo no
vih stanovanjskih hiš so sprva gradili lesene, 
nato zidane sušilnice za meso na podstrešju. 
Nekatere starejše kmetije še danes shranjujejo 
žito, mošt, slanino, meso v velikih kaščah. V ma
lih kaščah pa mast, jabolka in druga živila. Živila 
shranjujejo tudi v kleteh in zamrzovalnih skri
njah. V kleteh shranjujejo predvsem poljske pri
delke, zelenjavo in sadje. 

Od druge svetovne vojne pa do danes so do
mačini zgradili 43 novih hiš. Le 4 hiše so zgradili 
priseljenci. Ligojnčani priseljencev ne sprejema
jo z odprtimi rokami, kajti menijo, da je domače
ga prirastka dovolj. 

Z gradnjo novih betonskih hlevov in svinjakov 
so pričeli po prvi sv. vojni. Številne hleve so po 
drugi vojni, predvsem pa v zadnjih dvajsetih le
tih, prenovili in sezidali sodobnejše. 

Po letu 1945 je večina kmetov obnovila go
spodarska poslopja, lesene in velbane strope so 
zamenjali z betonskimi, prenovili so žlebove, 
ilovnata in lesena tla so zamenjali z betonom, 
prekritim z lesom, ugradili so napajalnike. Neka
teri so zgradili tudi popolnoma nova gospodar
ska poslopja. 

Do leta 1914 so bile stene kamnite. Pri zida
nju so uporabljali zmes blata in ilovice. Kleti in 
veže so bile velbane, stropi ostalih prostorov le
seni, obiti z deskami in ometani z ometom. Zido
vi so bili tudi meter široki. V zidove so vzidavali 
butare, ki so služile kot toplotna izolacija. Po I. 
sv. vojni so strope izdelovali s tramovi obitimi z 
deskami, metrskim trsjem^vezanim z žico. Sku
paj je vezalo žgano apno, pomešano s peskom. 
Cement so le malo uporabljali, ker ga je bilo te
žko dobiti. Opeko so kupovali v Vrhniški opekar
ni, ki je delovala že pred I. svetovno vojno. Ope
ko so uporabljali pri vzidavanju oken in vrat, ka
men šo vzidavali na sredini. Šele po II. sv. vojni 
so začeli izdelovati betonske plošče. Lese
ne strope ima še 11 hiš v Mali Ligojni. Ostrešja 
so delali iz smrekovega lesa in jelke. Stanovanj
ske hiše, ki od zadnjih desetletjih 19. stoletja ni
so bile bistveno predelane, so: Ogrinova, Grego-
va in Špeličkova. Tloris ni spremenjen, preobli
kovana so le manjša dela. Leta 1975 je bil zadnji 
kozolec v Ligojni še. prekrit s slamo. 

Pri Boršnikovih na Mavsarskem hribu je še 
ohranjena črna kuhinja, ki so jo uporabljali v go
spodinjstvu še nekaj let po II. sv. vojni. Danes jo 
uporabljajo za sušenje mesa, kuhanje prašičje 
hrane in žganja. Od leta 1920—1926 so pričeli 
opuščati črne kuhinje. Pojavljajo se štedilniki na 
trda goriva. 

Samostojna stoječa kašča je ohranjena le še 
pri Ogrinovih in Popitovih, pri katerih se skedenj 
in kašča združujeta. Pri Kržetovih in Šegovih v 
Mali Ligojni sta dobro ohranjena samostojna 
skednja, pri Špeličkovih pa so skedenj preuredili 
v prostor za mletje šrota. V njem shranjujejo tudi 
kmetijska orodja. 

Samostojno stoječi svinjak so imeli še pred 5 
leti pri Ogrinovih, ki pa se je sam od sebe podrl. 
Obnovljena samostojna velbana svinjaka imajo 
še pri Popitovih in Šegovih. 

Kozolcev — dvodelnih je v Ligojni 15 in 1 eno
jen. 

Vodnjakov na vreteno ni več, ohranjena pa 
sta vodnjaka pri Ogrinovih in Samotorčenovih v 
Mali Ligojni, ki pa nista več uporabna. 
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V kasarni Ivan Cankar je bilo slovesno NOVd fTIOCB 
V kasarni Ivan Cankar je bilo 

zelo slovesno ob zaprisegi mla
dih vojakov. Prisostvovali so 
predstavniki družbenopolitičnih 
organizacij občin Vrhnika in Lo
gatec, pionirji in mladina. Pri
šli so tudi domači in prijatelji 
mladih vojakov iz vseh koncev 

domovine. Mladeniči v sivooliv-
nih in modrih uniformah so sku
paj s svojimi najbližjimi izrekli 
besede svečane zaprisege in ta
ko simbolično pokazali, da je na
ša armada sestavni del naše so
cialistične družbe in da je pove
zana s trdnimi nitmi z na

rodom. 
Občinska konferenca SZDL 

je ob tej slovesnosti organizira
la prijateljsko srečanje v Močil-
niku, kar je tudi eden od načinov 
za medsebojno spoznavanje.. 

M. Arsič 

Po zgledu lanskega sprejema 
mladih vojakov in njihovih star
šev v Mostecu, so letos O K 
SZDL in mladina skupaj z V.P. 
pripravili srečanje v Močilniku 
in domu JLA . Sami ste lahko v 
zadnjih letih opazili, da je bilo v 
času zaprisege na Vrhniki po 

vseh parkih vse polno, zato je 
bil tak način najboljši za vse, ne
nazadnje tudi za smetarje. 

Malo je ponagajalo vreme, 
nato se je največja skupina 
usmerila v dom JLA , najbolj hra
bri pa so počakali, da se je skozi 
oblake pokazalo sonce in odšli 

v Močilnik, pa tudi Mantova se 
je dobro napolnila. Mize so bile 
obložene z vsemi jugoslovanski
mi specialitetami, saj je za vsa
kega najboljša domača hrana. 
Pojedine so trajale do popold
neva, potem pa so odšli vsi na 
svoje strani. Nekateri so dejali, 

Vrhniški šolniki na 
drugem mestu 
Evica Brelih, sekretarka Občinskega sindikalnega sveta Vrhnika 

V vrhniškem gospodarstvu 
doslej nismo imeli posebnih te
žav z nezadovoljstvom delavcev. 
Tudi v družbenih dejavnostih ne. 

„Misl im, da nezadovoljstva ni 
predvsem zaradi dobrega obve
ščanja delavcev. V večini prime
rov dobro delajo sindikalne sku
pine, od katerih delavci izvedo 
vse, kar jih zanima. Tudi do po
vratnih informacij prihaja. Če se 
kar koli kje zaostri, sindikat in 
vodstvo lahko takoj ukrepata. 
Največkrat se takrat skličejo 
delni zbori delavcev ali pa se 
okrepi delo sindikalnih skupin. 
Pri obveščanju je namreč tako, 
da nobena pisana beseda ne 
more doseči t istega, kar živ po
govor. Ljudje so pač taki, da 
preberejo tisto, kar jih tisti hip 
zanima, še posebej pa tisto, kar 
je na kratko in razumljivo napi
sano. Pisati takih informacij pa 
še ne znamo. Mimogrede, pre
den preideva k prenovi, naj po
vem, da so teze še za funkcio
narje napisane pretežko, za de
lavce pa še predolgo. 

In če rečeva še besedo o 
osebnih dohodkih prosvetnih 
delavcev. Niso na Vrhniki na vr
hu. So pa res takoj za Kranjem. 
To pa iz preprostega razloga, 
ker smo pač vztrajali pri oseb
nih dohodkih v družbenih dejav
nostih na usklajevanju po enoti 
enostavnega dela. 

Prav zato, ker že nekaj časa 
nimamo posebnih problemov, 
se poleg tistega forumskega de
la bolj intenzivno ukvarjamo z 
izobraževanjem in pospeševa
njem inovativne dejavnosti. Mi
s l im, da imamo na obeh podro
čjih kar lepe uspehe, če sodim 
po tem, da so delavci zadovolj
ni. Ker nimamo Delavske univer
ze smo mi pripravili tečaje jezi
kov, ki so zelo odmevni med de
lavci v delovnih organizacijah. 
Na ta način pa delavcem tudi 
vračamo del članarine. Tudi na 
področju inovativne dejavnosti 
smo že skoraj uspeli spremeniti 
miselnost, tudi vodilnih. 

Mis l im, da se je sindikat do
slej preveč ukvarjal z vsem po 
malem, namesto da bi svojo 
energijo usmeril v tiste bistvene 
probleme, ki dejansko žulijo de
lavce. Zato je sindikat zdaj orga
nizacija, ki nima moči in mnenje 
sindikatov ni za nikogar obvezu
joče. 

Če hočemo to spremeniti, 
moramo pripraviti program, ki 
ga bodo delavci sprejeli za svo

jega. Potem ne bo težav s člans
tvom in članarino, čeprav bi bila 
večja. 

Pri bodoči organiziranosti bo
mo morali upoštevati, da težave 
združujejo ljudi. Pri nas to delno 
že upoštevamo in skl icujemo 
seje bolj po interesih. Zakaj bi 
skl ical i sejo odbora, sveta ali 
komisije zaradi vprašanja, ki za
nima enega ali dva člana. Drugi 
bi se ob tem dolgočasil i in po 
nepotrebnem zapravljali čas, 
ker kaj koristnega ne morejo pri
spevati. Takih sestankov se že 
nekaj časa izogibamo in vsi so 
zadovoljni. Glede popolne loči

tve od drugih družbenopolitič
nih organizacij misl im, da ne bo 
šlo tako hitro. Navajeni smo na 
povezavo, navajeni na izmenja
vo izkušenj in na ocene. Treba 
bo nekaj spremeniti v ljudeh ali 
pa dobiti neobremenjene. 

Vsekakor pa bo treba večjo 
veljavo dati panožnim sindika
tom. Saj sem že rekla, da po
dobni problemi združujejo ljudi. 
Le enotni in močni pa jih bodo 
lahko reševali. Pri tem pa bo tre
ba dati sindikalnim delavcem 
veliko več znanja." 

Pomagaj si sam 
Tako so dejali krajani Šviglje-

ve ulice v Borovnici in vzeli 
krampe in lopate v roke. Kot mi 
je povedal Andrej Bizjak, so se z 
izvajalcem del dogovorili, da bo
do sami pripravili teren za asfal
tiranje. Ces ta je zelo strma, zato 
so imeli vedno težave pri pluže
nju, vzdrževanju, saj jim je voda 
velikokrat cesto „odnesla", tako 
da jo je bilo potrebno dobro 
vzdrževati. 

Zato je asfalt res najboljša re
šitev. Za akcijo se je odločilo 11 
strank, eden pa se je strinjal in 
dokazal, da smo ljudje ljudje. 

Krajani bodo asfalt financira
li sami, material za nasipanje 
ceste in kanalizacijske cevi pa 
je prispevala KS. Kljub velikan
skim vsotam denarja, ki so ga 
zbrali za gradnjo, vseeno ne bo 
pokrita vsa ul ica, ampak samo 
sto metrov največjega klanca, 
drugod pa bo potrebno še gaziti 
po lužah. 

Občani, ki potrebujete asfalt, 
zgledujte se po tem, saj se tako 
najhitreje pride do asfalta, brez 
odvečnega pregovarjanja in tr
kanja na vrata. 

Andrej Drašler 

Družina Šmida iz Vrbovca 

M 

Prišlo je dekle. 

Mali vojak 

da je na Vrhniki premajhen ho
tel, tako' da vsi ne morejo pre-
spati na Vrhniki. Odpravil sem 
se v hotel Mantovo, kjer so mi 
povedali, da je še prostora, je pa 
mnoge odbila cena prenočišča. 

V času ko na Slovence in Slo
venijo letijo kritike iz vseh kon
cev domovine, me je zanimalo, 
kaj si o tem mislijo ljudje, ne pa 
politiki. Dobil sem čisto drugač
no mnenje, kar je mogoče po
sledica tega, da smo na našem 
„terenu", o čemer pa močno 
dvomim. 

Pa poglejmo, kaj so dejali ne
kateri: 

Vladi Žardin iz Zagreba: 
„Sin se dobro počuti pri voja

kih, saj se je privadil na vojaško 
življenje." S sprejemom v kasar
ni in potem v Močilniku je bil za
dovoljen, saj ni vedel, kako naj 
preživi dan s svojim sinom. 

Rajko Vukotič iz Beograda 
pravi, da je prišel neobreme
njen glede odnosov med Slo
venci in Srbi, ker se v te stvari 
ne vpleta. Prvič je v Sloveniji in 
je zadovoljen s prireditvijo v Mo
čilniku. 

Skupina vojakov je veselo 
proslavljala v družbi Jasne Ta-
nasijevič, ki je prišla obiskat pri
jatelja z Dunaja. 

Zlatko Šmida iz Vrbovca je 
dejal, da je večkrat vozil po Slo
veniji. Zadovoljen je z organiza
cijo v kasarni in pravi, da je za 
vojake lepo poskrbljeno, pa tudi 
Vrhnika je lep kraj. Na Vrhniki 
niso prenočili, domov so se vrni
li z vlakom. 

Študentka iz Banjaluke je po
vedala, da je prvič v Sloveniji in 
na zaprisegi. V hotelu je dobila 
sobo. 

Kako ie potekala organizaci
ja, je prezrla, saj je prišla samo 
zaradi fanta. 

Fotoreportaža: 
Andrej Drašler 
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SKUPŠČINA O B Č I N E VRHNIKA IN 
DRUŽBENOPOLIT IČNE ORGANIZACIJE 
O B Č I N E VRHNIKA 

VAS VABIJO 
v k ra jevno s k u p n o s t L i g o j n a ( G a s i l s k i dom) n a prazno
van je o b č i n s k e g a p razn ika , ki bo v nede l jo , 7. m a j a 
1989, o b 14. uri 
s t ak im le s p o r e d o m : 
— s l o v e s n o s t o b p razn iku o b č i n e s pode l i t v i jo p laket 

Ivana C a n k a r j a in s reb rn ih z n a k o v O F ; 
— s l avnos tn i m i m o h o d g a s i l s k i h enot o b č i n e Vrh

n i ka 
— tovar i ško s rečan je 
Prevoz v L i go jno bo o rgan iz i ran s p r e d h o t e l a M a n t o v a 
o b 13.30. 

P r e d s e d n i k 
s k u p š č i n e o b č i n e V r h n i k a 

inž. H e r m a n B o l e 

Ugotovitve pregleda 
finančno materialnega 
poslovanja Skupnosti 
otroškega varstva 
Vrhnika od leta 1982 
do 1988 

Skupščina Skupnosti otro
škega varstva Vrhnika je na 7. 
seji, 22. marca 1989, obravnava
la informacijo o ugotovitvah 
kontrole finančno materialnega 
poslovanja skupnosti v letu 
1987—1988 in bila seznanjena 
tudi z že znanimi ugotovitvami 
razširjene kontrole poslovanja 
za obdobje 1982—1986, ki jo je 
zahteval zbor delavcev DS S S S 
SIS in je v tem času še ni bila 
končala, sprejela sklep, da se v 
Našem časopisu objavi kratek 
povzetek ugotovitev kontrole in 
opis postopka nakazovanja na
domestil za osebne dohodke v 
času porodniškega dopusta. 

Kontrolo finančnega materi
alnega poslovanja pri Skupno
sti otroškega varstva Vrhnika je 
opravila Služba družbenega 
knjigovodstva v SR Slovenije in 
ugotovila: 

— da je bilo v letih 1982 do 
1988 iz sredstev Skupnosti otro
škega varstva Vrhnika, name
njenih za nadomesti la osebnih 
dohodkov v času porodniškega 
dopusta, nezakonito nakazano 
Avto motu društvu Vrhnika, kot 
sledi: 

v letu 82 
v letu 83 
v letu 84 
v letu 85 
v letu 86 
v letu 87 
v letu 88 

838.018,15 din 
571.001,55 din 

1.737.503,25 din 
8.581.637,00 din 

24.573.719,00 din 
40.310.550,00 din 
14.371.180,00 din 

85 do 12. 8. 86, za kar je Skup
nost otroškega varstva Vrhnika 
nakazala A M D pripadajoča 
sredstva 14. 1. 87. Avto moto 
društvo je nezakonito prejete 
zneske v letu 87 in v letu 88 v 
skupni višini 54.681.730 din med 
nadzorom 23. 2. 89 vrnilo. 

— Služba družbenega knji
govodstva ugotavlja, da je od
govorna oseba računovodkinja 
DS S S S SIS občine Vrhnika, ki 
je samostojno vodila računo
vodstvo Skupnosti otroškega 
varstva Vrhnika od leta 1981 
dalje in to tem bolj, ker je ves ta 
čas vodila tudi računovodstvo 
A M D Vrhnika. Prek A M D Vrhni
ka je na tak način imela dostop 
do sredstev Skupnosti otroške
ga varstva Vrhnika. Svoje ugoto
vitve je Služba družbenega knji
govodstva odstopi la za to pri
stojnim organom — Upravi za 
notranje zadeve v nadaljnjo 
obravnavo. 

Z nezakonitim nakazovanjem 
sredstev Avto motu društvu Vrh
nika Skupnost otroškega vars
tva Vrhnika ni bila finančno 
oškodovana, ker je postopek 
nakazovanja nadomestil oseb
nega dohodka v času porodni
škega dopusta naslednji: 

Vse občinske SOV združujejo 
sredstva za sprejete republiške 
programe otroškega varstva, ta
ko imenovane skupne naloge,. 

Zmagal je Janez 
Neposredno izjavljanje v Slo

veniji je pokazalo, da smo v ra
zvoju politične kulture napredo
vali. Možnost izbire med dvema 
kandidatoma in to za tako viso
ko funkcijo je novost, ki je naši 
državljani niso vajeni, kar se je 
nenazadnje pokazalo tudi na vo
lilnih listkih, ko so nekateri ob-
križali „ZA", ki je bil nekje v be
sedilu. 

Izid glasovanja je marsikoga 
presenetil. Marko Bule je bil fa
vorit do dvanajste ure, ko so za
čeli po televiziji objavljati rezul
tate. Nato pa se je tehtnica 
obračala na Drnovškovo stran, 
ki so ga mnogi imeli za okras v 
predvolilnem boju. Le kaj je pri
pomoglo Drnovšku, saj ni bil ne 
partizan ne eden od kreatorjev 
našega povojnega social izma. 
Očitno je zmagala mladost, saj 

mladi še nimajo grehov na grbi. 
Kako se bo znašel v beograjski 
birokraciji, lahko samo ugiba
mo. Zaželimo mu srečo. 

Kako pa smo volili pri nas. 

Borovničani so bili zadovoljni 
z načinom glasovanja, saj so vsi 
po vrsti zatrjevali, da je taka pot 
prava pot do demokracije, ki pa 
je še daleč. Menijo, da bi bilo 
lahko več kandidatov. Vsi po vr

sti pa se sprašujejo, kako bo 
„zmagovalec" zastopal Sloveni
jo, saj se zadnji čas ni oziral na 
bazo v svoji republiki. 

Zakonca Petrič, ki sta med 
najstarejšimi volilci v Borovnici 
in sta volila že v stari Jugoslavi-
jj, pravita, da naj zmaga mlajši. 
Želita mu, naj ustvari tako Jugo
slavijo, kot jo je Tito. 

Andrej Drašler 

štev. čas seznam število % oddanih veljavnih Marko Janez 
volišča 2 SO glasoval. udeležba glasovnic glasovnic Bule % Drnovšek % 

1 Cankarjev dom, KS 
Center 10:42 529 529 468 88,5 529 456 208 45,6 248 54,4 

2 obrat družbene prehra
45,6 248 54,4 

ne, KS Center 20:02 555 555 479 86,3 556 458 216 47,2 242 52,8 
3 Dom J L A, KS Center 20:04 372 372 282 75,8 375 267 127 47,6 140 52,4 
4 ' Dom JLA, KS Center 10:39 370 370 302 81,6 375 282 139 49,3 143 50,7 
5 Dom KS, KS Center 10:40 495 495 379 76,6 495 367 188 51,2 179 48,8 
6 OK SZDL, KS Breg 10:40 529 539 471 87,4 529 454 203 44,7 251 55,3 
7 PAP-delovna enota 

44,7 55,3 

Vrhnika, KS Breg 10:39 553 553 437 79,0 554 430 211 49,1 219 50,9 
8 Dom upokojencev, 

49,1 50,9 

KS Vas 20:27 718 723 601 83,1 718 590 259 43,9 331 56,1 
9 Iskra DO Antene, 

56,1 

KS Vas 10:41 256 258 228 8,4 256 227 105 46,3 122 53,7 
10 VVO-enota Hrib, 

8,4 46,3 53,7 

KS Vas 10:42 305 305 259 84,9 305 252 121 48,0 131 52,0 
11 Samoupr. stan. 

52,0 

skupnost, KS Vas 19:30 244 244 216 88,5 244 208 83 39,9 125 60,1 
12 OŠ Borovnica, KS 

88,5 39,9 125 60,1 

Borovnica 20:23 351 351 324 92,3 351 317 154 48,6 163 51,4 
13 OŠ Borovnica, 

48,6 163 51,4 

KS Borovnica 20:24 590 590 483 81,9 591 465 196 42,2 269 57,8 
14 OŠ Borovnica, 

81,9 42,2 269 57,8 

KS Borovnica 20:19 250 250 215 86,0 250 210 83 39,5 127 60,5 
15 OŠ Borovnica, 

86,0 39,5 60,5 

KS Borovnica 20:28 282 283 244 86,2 286 238 84 35,3 154 64,7 
16 Gasilski dom Breg, 

35,3 64,7 

KS Borovnica 20:11 310 312 288 92,3 310 284 91 32,0 193 68,0 
17 Žitko Franc, KS 

32,0 193 68,0 

Borovnica 10:42 435 436 391 98,7 437 380 115 30,3 265 69,7 
18 Žito-mlin Bistra, 

30,3 69,7 

KS Borovnica 18:55 46 46 41 89,1 46 38 22 57,9 16 42,1 
19 Gasilski dom Brezov., 

57,9 16 42,1 

KS Borovnica 10:43 387 387 352 91,0 387 339 119 35,1 220 64,9 
20 Trgovina Pokojišče, 

35,1 64,9 

KS Borovnica 18:57 66 66 59 89,4 66 55 16 29,1 39 70,9 
21 Zadružni dom Verd, 

29,1 70,9 

KS Verd 20:13 618 618 563 91,1 618 546 209 38,3 337 61,7 
22 Zadružni dom Verd, 

38,3 337 61,7 

KS Verd 20:05 319 319 287 90,0 319 279 102 36,6 177 63,4 
23 Zadružni dom Verd, 

36,6 63,4 

KS Verd 20:12 337 338 308 91,1 342 298 142 47,7 156 52,3 
24 Gasilski dom, KS 

47,7 156 52,3 

Dragomer-Lukovica 20:22 1246 1252 1097 87,6 1248 1067 447 41,9 620 58,1 
25 Gasilski dom, KS Log 19:42 810 810 719 88,8 811 698 307 44,0 391 56,0 
26 Gasilski dom, KS 

56,0 

Drenov grič 19:32 601 601 532 88,5 603 510 213 41,8 297 58,2 
27 Zadružni dom, KS 

41,8 58,2 

Stara Vrhnika 19:42 436 436 406 93.1 437 396 186 47,0 210 53,0 
28 Kulturni dom, 

47,0 53,0 

KS Bevke 18:48 456 456 441 , 96,7 458 417 199 47,7 218 52,3 
29 Gasilski dom, 

, 96,7 218 52,3 

KS Podlipa 19:33 351 352 329 93,5 352 325 114 35,1 211 64,9 
30 bivša OŠ, KS Ligojna 19:49 320 321 305 95,0 322 291 87 29,9 204 70,1 
31 Dom KS, KS 

29,9 204 70,1 

Sinja gorica 18:46 288 288 279 96,9 289 272 122 44,9 150 55,1 
32 bivša OŠ, KS 

44,9 55,1 

Blatna Brezovica 20:00 231 231 220 95,2 233 213 118 55,4 95 44,6 
33 bivša OŠ, KS Zaplana 20:26 175 175 166 94,9 178 160 36 22,5 124 77,5 

13931 13861 12171 88,5 13870 11789 5022 42,3 6767 57,7 

po enotni prispevni stopnji iz 
bruto osebnega dohodka po na
čelu delovnega mesta pri Skup
nosti otroškega varstva Sloveni
je. Ta sredstva so namenjena 
tudi za refundacije nadomestil 
osebnega dohodka v času po
rodniškega dopusta, ki jih SOV 

Slovenije nakazuje vsaki občini 
na osnovi njenih dejanskih od
hodkov za porodniške dopuste. 
Med letom SOV Slovenije naka
zuje občinskim SOV akontativ-
ne zneske na podlagi porablje-

Nadalj. na 5. strani 

S K U P A J 90.983.608,95 din 

— v ta namen so bile pri 
skupnosti otroškega varstva se
stavljene neresnične listine, ki 
so bile zamenjane s pravimi, na 
podlagi katerih so bila opravlje
na nakazila, 

— točno so bila lahko ugo
tovljena nakazila v letu 1982 iz 
obstoječe dokumentacije Skup
nosti otroškega varstva Vrhni
ka, v letih 85, 86, 87 in 88 pa iz 
arhiva SDK Podružnica Ljublja
na. Za leti 83 in 84 Službi dru
žbenega knjigovodstva ni bilo 
mogoče ugotoviti in dokazati 
vseh nakazil A M D , ker je manj
kala dokumentacija pri izpiskih 
žiro računa Skupnosti otroške
ga varstva, S D K pa na osnovi 
zakona ne hrani več te vrste do
kumentov. Zato S D K sklepa, da 
je bilo del sredstev v letih 83 in 
84 v primerih, ko dokumentacije 
ni bilo, nakazanih na A M D Vrh
nika ter da bi, po dinamiki naka
zil v ostalih petih letih, to lahko 
zneslo še enkrat toliko kot je bi
to ugotovljeno. 

Avto moto društvo je bilo v 
vseh teh letih od 1982 do 1988 
upravičeno do nadomesti la OD 
v času porodniškega dopusta le 
yenem primeru in sicer, delavka 
i e bila odsotna v času od 13. 8. 

Oddelek za delovno usposabljanje 
otrok v Podlipi 

Na Vrhniki že 25 let uspešno 
deluje osnovna šola s prilagoje
nim programom (ŠPP). Je enota 
pri osnovni šoli Ivan Cankar in 
zajema populacijo otrok, ki so 
mejno inteligentni, in lažje du
ševno prizadete otroke. Šolski 
okoliš je dokaj velik, saj zajema 
kar tri občine: Vrhniko, Logatec 
in Ljubljana Vič-Rudnik. Prav za
radi širokega okoliša se od 
skupno 58 učencev kar 61 % 
učencev vozi v šolo. Vzgojno-
izobraževalni program je prila
gojen psihofizičnim sposobno
stim posameznikov. Ti učenci 
končajo 8. razred in se vkljkuči-
jo v skrajšane programe sred
njega izobraževanja ali pa se za
poslijo. 

Ves čas delovanja ŠPP pa je 
bilo med razvrščeno populacijo 
otrok tudi nekaj takšnih, ki so 
bili zmerno in težje prizadeti. Ker 
so bili to le posamezniki, so se 
vključevali v razrede ŠPP, v ka
terih so bili individualno obrav
navani. Poskušali smo jih opi-

smenjevati, jim nuditi dodaten 
pouk tehnične vzgoje in jih pri
vajati na čim več zaposlitvenih 
tehnik. Žal pa smo se zavedali, 
da tem otrokom ne nudimo us
trezne obravnave. Po drugi str
ani pa smo tudi ugotavljali, da 
imamo v šolskem letu 1988/89 
kar pet takšnih otrok ha šoli. V 
razvojnem oddelku pri V V O pa 
je bilo vključenih še 7 zmerno in 
težje prizadetih otrok, od katerih 
so bili 4 že šolski obvezniki. 
Starši teh otrok, katerih staršev
ska naloga je mnogo težja in 
odgovornejša, pa so bili v dvo
mu, ali otroka oddati v Zavod na 
Ig ali v Jarše ali ustanoviti tak
šen oddelek v občini. 

Center za mentalno zdravje v 
Ljubljani, ki ima v zadnjih dese
tih letih točno evidenco teh 
otrok, je bil pobudnik sestanka 
aprila lani, na katerem so sode
lovali predstavniki osnovne šo
le, ŠPP, občinske izobraževalne 
skupnosti, NZD in starši. Prav 
na tem sestanku se je pokazalo, 

da smo napredna in humana 
družba in tudi ob nepravem eko
nomskem času z veliko dobre 
volje in prizadevnosti ter z oseb
nim angažiranjem posamezni
kov lahko rešimo na videz še ta
ko nerešljiv problem. Začeli 
smo iskati ustrezne lokacije, ki 
pa je v centru Vrhnike nismo na
šli. Kot najboljša se je pokazala 
rešitev v Podlipi, kjer naj bi pre
novili nekdanjo podružnično šo
lo. 

Uspelo nam je, da smo letoš
nji dan žena praznovali zares 
slovesno. Takrat je bila šola v 
Podlipi že pripravljena in že smo 
lahko sprejeli otroke. 

Šola je prijetno urejena in člo
vek se nehote spomni besed pi
sateljice Pearl S Buck: „Učiti se 
more samo srečen človek"! Ti 
otroci pa so v Podlipi zares 
srečni. To se jim vidi v očeh in 
kar nekarn neradi ob 14. uri od
hajajo domov. 

Jana Vilfan, 
vodja oddelkov ŠPP 

Volišče v Borovnici 

Zakonca Petrič iz Borovnice sta najstarejša volilca v KS 
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Še enkrat bombastični nasiov: 

Zakaj so Domžale 
paradiž in Vrhnika pekel? 

Pod tem naslovom je bil 
objavljen članek v G V št. 11, 24. 
marca 1989, ki tendiciozno, ne
resnično, na pamet, brez kakr
šnega koli preverjanja in več
krat v protislovju sam s seboj 
prikazuje občino Vrhnika kot 
strah za obrtnike. 

Članek je skrajno neresen, 
napisan pa tako, da je nanj te
žko odgovoriti na kratko, ker iz 
vsebine izhaja ne samo, da pi
sci Peter Mirkovič, Bogi Pogač
nik, Miša Sovdat in Aleš Stergar 
niso seznanjeni z dejanskim 
stanjem drobnega (zasebnega) 
gospodarstva v občini Vrhnika, 
hkrati tudi ne z osnovnimi pred
pisi davčne in druge zakonodaje 
ter pristojnostmi posameznih 
družbenopolitičnih skupnosti , 
republike in občin. Pa pojdimo 
po vrsti: 

Izjava tovariša Počivavška je 
kontradiktorna, ko po eni strani 
govori, da je njihova davkarija 
ena najstrožjih v Jugoslavi j i , po 
drugi strani pa Ribničanom sve
tuje, naj ne zadušijo obrti z dav
ki, ko pa vemo, da imamo za vso 
Slovenijo enak davčni s istem in 
dogovor o usklajevanju davčne 
politike za obdobje 1986 do 
1990, ki se v bistvu ne razlikuje 
med posameznimi občinami", 
sploh pa ne med občinami ljub
ljanske regije, ki imajo usklajene 
odloke o davkih občanov z regij
skim dogovorom glede stopnje, 
davčnih olajšav in drugih do
ločb, kamor spadata tudi občini 
Domžale in Vrhnika. Sprašuje
mo se, kje je sedaj t ista mila 
davčna politika. Ali se morda ta 
politika kaže v izvajanju „najs-
trožje davkarije v Jugoslavi j i " ; 
vendar pri tem ne gre nekaj sku
paj. Ali ne razumemo, kaj je davč
na politika, kaj pa uveljavljanje 
davčnih predpisov. 

O šušmarstvu pa ne bi govo
rili, ker je to splošen problem, 
ne samo slovenski, ampak tudi 
jugoslovanski; vzrokov pa je toli
ko, da bi to zahtevalo zelo obšir
no samostojno razpravo; tudi 
občina Domžale ni brez šušmar-
jev. 

Izjava, da vrhniška obrt, 
družbena in zasebna, ustvarja 
komaj 1,4 odstotka občinskega 
proračuna, je absurdna in na
ravnost smešna. Družbena ga 
sploh ne ustvarja, zasebna obrt 
pa je v letu 1988 dala v občinski 
proračun polnih 47 odstotkov 
celotnega proračuna občine, 
medtem ko ga je v prejšnjih le
tih od 25 % do 37 %. Pri tem pa 
je treba dodati, da stopnja za 
obdavčitev ni bila spremenjena. 
Iz tega sledi, da se zasebna obrt 
dokaj dobro razvija. 

Občina je s spremembo odlo
ka o davkih občanov sprejela 
naslednje davčne olajšave za 
pospeševanje in razvoj zasebe-
ne obrti, ki veljajo od 1. 1. 1986 
dalje: 

a) razširjena je davčna olaj
šava na pavšal iste za posame
zne gospodarske „deficitarne" 
dejavnosti od 20 % do 40 % od
merjenega davka; 

b) davčna olajšava za začet
nike je razširjena tudi na obrtni
ke postranske dejavnosti, če se 
preusmerijo ali začnejo redno 
obrtno dejavnostjo, da bi či
mveč obrtnikov postranske de
javnosti pridobila za redno obrt
no dejavnost in 

c) davčna olajšava za vlaga
nja sredstev za nabavo in poso
dobitev osnovnih sredstev za 
razširitev dejavnosti, ki je bila 
določena za posamezne vrste 
gospodarske dejavnosti po 
stopnjah 5 %, 10 % in 15 % je 
razširjena na vso obrtno dejav
nost, ki se ji davek odmerja po 
dejanskem dohodku in je dolo
čena v največji dovoljeni višini 
po stopnji 25 %. Pri tem je treba 
povedati, da je ta olajšava višja 
v občini Vrhnika kot pa v obči
nah ljubljanske regije, ki imajo 
še vedno določene selekcionira
ne stopnje za posamezne vrste 
dejavnosti po stopnjah 5 %, 
10 % in 15 %, tudi občina Dom
žale in je občina Vrhnika v tem 
primeru v bistvu kršila regijski 
dogovor v korist zasebne obrti 

in za razvoj zasebnega drobne
ga gospodarstva. 

Vse preostale olajšave pa so 
v celoti usklajene z dogovorom 
o usklajevanju davčne politike, 
ki so ga sprejele vse občine v 
Sloveniji z regijskim dogovo
rom, tako tudi občina Domžale, 
ki ima tudi za začetnike določe
ne enake olajšave kot občina 
Vrhnika in vse slovenske obči
ne. 

Povedati moramo še to, da 
so davčne olajšave vseh vrst 
znašale skupaj 21,3 % od skup
no odmerjenega davka od za
sebne obrti v občini Vrhnika v 
letu 1988. Navedba, da obrtniki 
bežijo iz občine Vrhnika, je po
polnoma neresnična in iz trte 
izvita in nam ni jasno, kje so no
vinarji dobili tak podatek, ki so 
ga tendenciozno prikazali. Za 
navedene tri primere, ki jih na
vajajo, pa velja tole: V Čabar je 
„pobegnil" popravljalec dvigal, 
ki je bil v naši občini prijavljen 
fiktivno tako, kot je sedaj v Ča
bru; moral pa bi plačevati dru
žbene obveznosti v občini Ljub
ljana Bežigrad, kjer ima stalno 
bivališče. Fiktivno prijavljenih je 
bilo še nekaj obrtnikov in smo 
štirim že odvzeli obrtno dovolje
nje (po pogovoru z njimi) in jih 
odstopili pristojnim občinam; 
tudi omenjeni obrtnik bi bil, če 
ne bi bil prej „pobegnil". Za av-
toprevoznika nam ni znano, kdo 
bi to bil, ki je „pobegnil" v Buzet; 
omenjeni zidar pa je „pobegni l" 
zaradi stalne naselitve v Ohridu, 
ker ima baje tam domici l . 

Če pogledamo na to za obči
no pompozno „ugotovitev" no
vinarjev, moramo dati nekaj 
uradnih podatkov, ki so vsake
mu novinarju na razpolago, da 
lahko preveri resničnost. Od 1. 
5. 1986 pa do 31. 12. 1988 je v 
občini prijavilo vse vrste zaseb
ne dejavnosti skupaj 162 zaseb
nikov odjavilo v tem času pa 
121. Število se je tako v tem ob
dobju povečalo za 41 nosilcev 
samostojne dejavnosti. Pri tem 
je treba povedati, da so vzroki 
za odjave bili s i la različni, in si
cer: zaradi upokojitve, preselitev 

v drug kraj, odvzem obrti zaradi 
fiktivnih prijav prebivališča v ob
čini, neuspešno opravljanje de
javnosti (več primerov opravlja
nja dejavnosti je bilo samo ne
kaj mesecev ali kvečjemu eno 
leto), zaradi prenehanja oz. od
povedi naročil izdelkov ali stori
tev, neprilagajanja novim zahte
vam tržišča, ki zahteva nove 
proizvode, pomanjkanje samoi
niciativnosti, prenehanje zaradi 
smrti ali trajne nezmožnosti za 
delo zaradi bolezni, prijava obrti 
le za nekaj časa zaradi pridobi
tve manjkajoče delovne dobe 
zaradi upokojitve, pomanjkanje 
poslovnih prostorov in gradbe
nih zemljišč, predvsem ko gre 
za razširitev dejavnosti. Občina 
ima izredno skromno površino za 
kakršne koli gradnje, ker je sko
raj že vse pozidano; predvsem 
pa zato, ker so ostala zemljišča 
v občini v prvem območju kme
tijskih zemljišč in to celo mo
čvirnata. Izjemoma so vzroki za 
odjave obrti tudi prevelike dru
žbene dajatve in še to predvsem 
obremenitve s prispevki za sise, 
zlasti za prispevek invalidsko 
pokojninskega zavarovanja, ki 
je v pristojnosti SPIZ za vso Slo
venijo. Primerjati vrhniško obči
no z domžalsko je v glavnem ne
mogoče. Prva razlika je že v šte
vilu prebivalstva, ki ga je v dom
žalski občini 40 tisoč, v vrhniški 
pa 20 tisoč, drugič je dejstvo, 
da ima domžalska občina eno 
najdaljših tradicij na območju 
sedanje Slovenije, če ne najdalj
šo v obrti, da ne govorimo o 
(„davčni politiki") izvajanju 
davčnih predpisov v šestdesetih 
in sedemdesetih letih. 

„Sicer pa je že v članku v 
glavnem odgovor na uspeh za
sebne obrti v občini Domžale." 
V občini Vrhnika ni take tradici
je, vendar pa še z nobenim obrt
nikom nismo odklonili pogovora 
v uradnih ali pa tudi v neuradnih 
dneh, tudi predsednik skupšči
ne, zlasti pa ne predsednik izvr
šnega sveta. 

Sprašujemo pa se še, kak
šnemu dobičku se občina Dom
žale odpoveduje pri gradnji obrt

ne cone? Ali mar občina z grad
njo obrtnih con lahko ustvarja 
dobiček? 

V zvezi z nekaterimi naved
bami pa so novinarji v protislo
vju sami s seboj, ko v nadaljeva
nju članka povedo, da sami dav
ki niso pretirano visoki, da so 
glavno breme prispevki za s ise 
in da gre le četrtina dajatev v 
občinsko blagajno, sicer pa, kot 
sami ugotavljajo, je delež pri
spevkov enak v obrti kot v dru
žbenem sektorju. Ker navedbe, 
ki so jih štirje novinarji napisali 
v omenjenem članku, niso re
snične, posebno glede navedb 
za občino Vrhnika, si morajo sa
mi odgovoriti, kje je po njihovem 
mnenju pravi vzrok, da se obrt v 
občini Vrhnika ne razvija. Mi 
menimo, da se kljub vsem teža
vam, predvsem pomanjkanju 
poslovnih prostorov, število 
obrtnikov postopma in vztrajno 
le širi. 

Novinarji pa, če že pišejo o 
takih temah, ki jih ne poznajo, bi 
se morali najprej seznaniti s 
tem področjem dela, zlasti pa z 
dejanskim stanjem občine, o 
kateri pišejo. 

Izvršni svet občine Vrhnika 

OBČINSKA KONFERENCA SZDL 
VRHNIKA 
Žirija za podeljevanje priznanj OF 

Predlog dobitnikov 
priznanj OF za leto 
1989 

Žirija za podeljevanje priznanj O F pri OK SZDL Vrhnika je 
11.4. 1989 pregledala in obravnavala vse prispele predloge 
kandidatov za dobitnike srebrnega priznanja O F za leto 1989. 

Ugotovljeno je bilo, da so do predvidenega roka prispeli 4 
predlogi: 
1. Dane Makovec — predlagatelj S K O C E S 
2. Andrej Mattias — predlagatelj KK SZDL Vrhnika-Vas 
3. Jos ip Ružič — predlagatelj OO ZZB NOV Vrhnika 
4. Jože Jesenovec — predlagatelj KK SZDL Dragomer-
Lukovica; 
po razpisnem roku pa še trije predlogi: 
5. Majda Mele — predlagatelj IO P OK SZDL Vrhnika 
6. Društvo prijateljev mladine Vrhnika — predlagatelj IO P 

OK SZDL 
7. Marina Japelj — predlagatelj Svet KS Ligojna 

Žirija je skrbno pregledala vseh sedem predlogov ter po 
obravnavi soglasno odločila, da so vsi predlogi umestni in 
kvalitetni ter predlaga P OK SZDL Vrhnika, da potrdi vseh se
dem predlogov možnih kandidatov za dobitnike srebrnih pri
znanj O F za leto 1989. Ti so: 
1. Društvo prijateljev mladine za dolgoletni vsestranski ra

zvoj mladine v občini Vrhnika. To društvo je znalo pritegni
ti in organizirati vse dejavnike v občini za razne aktivnosti 
otrok in mladine, predvsem za čimboljši izkoristek njiho
vega prostega časa in krepitev prostovoljnega dela. 

2. MARINA JAPELJ za dolgoletno dosledno delo v družbe
nopolitičnih organizacijah KS Ligojna. Začela je kot akti
vistka krajevne konference SZDL Ligojna, kjer je uspešno 
delovala v samoupravnih organih, sedaj pa aktivno vodi to 
K K S Z D L že dve mandatni obdobji. 

3. JOŽE JESENOVEC za prizadevno in stalno družbeno de
javnost v KS Dragomer-Lukovica, posebno pa še za delo
vanje na kulturnem področju, saj brez njega ne bi bilo Me
šanega pevskega zbora Dragomer-Lukovica. 

4. DANE MAKOVEC za dolgoletno uspešno delo na podro
čju cestnega gospodarstva v občini Vrhnika ter odgovor
nega odnosa do reševanja cestne problematike v posa
meznih KS. Aktiven je tudi v samoupravnih organih in ' 
DPO KS Vrhnika-Center. 

5. ANDREJ MATTIAS za dolgoletno in požrtvovalno delo v 
svetu KS Vrhnika Vas. S svojim zagnanim in aktivnim de
lovanjem je veliko pripomogel k razvoju same KS, aktiven 
pa je tudi v raznih organih v občini. 

6. MAJDA MELE je bila zaposlena na Vrhniki že od začetka 
šestdesetih let do upokojitve. Od leta 1980 dalje je uspe
šno vodila ekspozituro Službe družbenega knjigovodstva 
na Vrhniki. Njeno uspešno strokovno delo in razumevanje 
je pripomoglo k razreševanju zapletenih problemov na 
družbenoekonomskem področju naše občine. 

7. JOSIP RUŽIČ za prizadevno in vestno delovanje v KS 
Verd, kjer je aktivno deloval na področju S L O in DS. Vklju
čeval se je tudi v samoupravne organe in DPO v občini, 
posebno še v krajevni organizaciji ZZB NOV Verd. 

Predsednik žirije: 
Jože Pivk 

O mladih in njihovi problematiki 
V tem članku bi rad navedel 

nekatere slabosti in predloge za 
večjo aktivnost oziroma zavze
tost mladih za premagovanje 
njihovih poglavitnih težav. Kljub 
temu, da ima tudi Z S M S svojo 
zgodovinsko pot, ki se je vijuga
la in spuščala ter dvigovala, tr
dim, da Z S M S še vedno išče 
svoj smisel, svoje programske 
možnosti oziroma, kolikor po
znam mlade, ker sem tudi sam 
še mlad, išče sama sebe. • 

Najslabše pri tem je to, da v 
njej ni enotnosti in povezanosti, 
kar da slutiti, da Z S M Slovenije 
še dolgo ne bo zmožna povezati 
mladih iz vseh okolij naše dru
žbe pod svoje okrilje ali pa celo 
nikdar. Njeno sedanje delovanje 
je osredotočeno predvsem na 
intelektualni del, to je srednje in 
visokošolsko mladino oziroma 
fakultete, medtem ko dejavnost 
mladih v združenem delu, kra
jevnih skupnostih in občinah ni 
čut i t i . Vsekakor je prav, da tudi 
Z S M Slovenije izboljšuje ali 
izpopolnjuje svojo strukturo, da 
razmišlja o tem, da potrebuje
mo strokovni kader in da je vse 
drugo povožena iluzija, vendar 
pa brez povezave z mladimi iz 
združenega dela je to samo po
lom brez uspeha. 

Verjetnost resnice sloni na 
dejstvih, ker se sedanja oprede
ljenost mladine bolj nagiba v ne
gativno smer kot v smer iskanja 
in odp r ave napak, koristnih za 
našo družbeno skupnost. Mladi 
morajo dojeti, da tudi ta čas 
zahteva od njih določeno anga
žiranje in samoodpovedovanje 
nepomembnim stvarem. Tudi to je 
en del revolucije, ki še traja. No, 

nedvomno je res, da se je v zad
njih treh letih Z S M Slovenije 
spopadla z dokaj težkimi in pri
kritimi vprašanji, posegla na po
dročja, ki so nam bila ali tabu 
ali celo prepovedane oziroma 
nedosegljive teme. Zato sem 
prepričan, da želi Z S M Slovenije 
stopati po poteh demokracije, 
brez političnih struktur pred ali 
nad seboj, vendar ne sme oma
hovati pri upoštevanju osnovnih 
vrednost demokracije, to je hu
manosti. Vse preveč je čutiti 
dvojnosti in neodločnosti, to je 
ozka opredeljenost do samo
stojne suverenosti s lovenskega 
naroda do drugih narodov in na
rodnosti, drugo pa je širjenje 
njenih idej in zahtev v ves jugo
slovanski prostor, bolj verjetno 
zaradi samodokazovanja po 
zahtevah za spremembo politič
nega pluralizma v naši družbeni 
skupnosti. Vse te aktivnosti, po
vezave tudi z odborom za vars
tvo človekovih pravic, o katerih 
se je razpravljalo na vseh nivo
jih tako v Sloveniji kot v drugih 
republikah in pokrajinah ter or
ganih federacije, so okrepile 
moralno moč Z S M Slovenije, saj 
si je s tem pridobila ogromno 
zagovornikov ali privržencev 
vseh starosti in poklicev. Ven
dar, opozarjam! To je zgolj teo
retično, resda opazno, vendar 
neoprijemljivo. Kajti tako kot 
Z S M Slovenije želi polno demo
kracijo, toliko bliže je anarhiji. 
Namesto vztrajnosti pri posku
sih prodora mladih v vene naše
ga gospodarjenja, v ekonomijo 
poslovanja, v smeri sprememb 
ideologije in miselnosti vseh in 
vsakogar, v razvijanju inovativno
sti se raje ubada s pranjem 

umazanega perila oziroma s 
protinapadi na vse in na vsako
gar, ki ne razmišljajo tako kot ta 
trenutek razmišlja republiška 
konferenca Z S M Slovenije. Ob 
tem pozabljajo, da je bila in je 
še vedno tudi R K Z S M Slovenije 
forumska organizacija, s posa
mičnimi ambicioznimi ljudmi, 
katerim je bila večkrat poglavit
na skrb prodor v slovenski in ju
goslovanski politični vrh. To po
meni, da mora RK Z S M Sloveni
je najprej reorganizirati svoj fo
rum, žal pa to ne bo mogoče s 
takšnimi dejavnostmi, kot jih 
trenutno prikazuje predsedstvo 
RK Z S M Slovenije. Ob tem nači
nu se čuti nekakšna zahteva po 
samostojnosti , kot politična 
stranka, kar pa ni tuje in se tak
šno razmišljanje že nekaj let sti
hijsko podpira. V čem je pravza
prav bistvo problematike mla
dih? To je premajhna vztrajnost, 
volja do dela, programskih na
log in ciljev. Za primerjavo se 
ozrimo malo v preteklost. V po
vojnem obdobju je bilo delo 
mladih frontno organizirano, se 
potem v 60. letih spremenilo v 
klubsko dejavnost, v 70.letih so 
prevladale interesne dejavnosti, 
v teh zadnjih letih pa se rojevajo 
alternativne smeri in pa vse bolj 
se pojavljajo medsebojni kon
flikti OO Z S M S do RK Z S M Slo
venije, le ta pa tudi zavrača idej-
nopolitične zasnove in skupna 
načela z ZK Slovenije oziroma 
ZKJ kot tudi opredeljenost do 
SZDL, njene vloge in pomena v 
slovenskem prostoru. Ob tem 
dvomim, če zmore Z S M Sloveni
je zagotoviti večinsko podporo v 
takšni opredelitvi svoje strate
gije, morda načeloma, ob pred

stavitvi programa, pa še to teo
retično, v praksi gledano pa or
ganizacijsko ni zmožna izpolniti 
svojih konkretnih obveznosti v 
življenju. 

Misl im, da sem v tem povzet
ku povedal vse. Vse dokler pa 
bodo obstajala nasprotja in pro
tislovja znotraj mladih, v njeni 
organizaciji, smo lahko prepri
čani, da v takšnem nesoglasju 
in neenotnosti tudi rezultatov 
ne more biti. In še nekaj, ob tem 
ne moremo govoriti o organiza
ciji mladih, ko pa je to zgolj sti
hijska oblika ideoloških naspro
tij in kreiranje določene politike 
nekaterih intelektualnih članov 
mladega rodu. Zato postavljam 
vprašanje, kakšen smisel ima 
sedaj Z S M S , da že tako kritično 
temperaturo še dviga? Od vseh 
teh raznoraznih polit ičnih zahte
vah in nedorečenih dialogov se 
slovenski narod gotovo ne bo 
okrepil. Za zahteve "po ustavni 
spremembi pravne zakonodaje 
in za sistemske spremembe so 
potrebni ustrezni predlogi, do
polnila na osnovi demokratične
ga dialoga, ne pa rušilni orkan. 
Pomanjkljivosti so še in to se je 
pokazalo ob ljubljanskem voja
škem procesu, vendar koliko je 
še takšnih problemov, v katerih 
pa pozabljamo in puščamo ob 
strani tisoče mladih z njihovimi 
problemi, tako brezposelnosti, 
družinskih razmer zaradi finanč
nega stanja in stanovanjskega 
problema itd., ob tem pa še mili
jonske armade socialno ogrože
nih družin delavcev in še bi lah
ko našteval. Samo kritizerstva 
na račun slovenske ali jugoslo
vanske vlade niso rešitev. Po
membna sta lastna angažira

nost in ustvarjalnost. Z napadi 
Z S M Slovenije na ZK Slovenije 
in SZDL se pojavi neka di lema, 
namreč, negiranje svoboščin in 
demokracije ter trditev, da je v 
nedemokratični družbi in nede
mokratični državi, direktno izzi
va in kliče nevarnost, vemo pa, 
od kod in kako lahko pride tak
šna nevarnost ali drugačna var
nost. S takšnim načinom mišlje
nja mladina bolj izgublja bitko 
kot si predstavlja. Namreč, de
mokracijo, v brezpravnem nere
du, si je svetovno gledano vsak 
prisvojil ali podredil po svojem 
mnenju, možnostih in položaju 
in jo tako tudi uzakonil, zato po
zivam vso jugoslovansko 
mladino, da potrebujemo sedaj 
mir, svobodo, ustvarjalnost, 
predvsem pa pamet, kajti demo
kracije je imel do sedaj vsak to
liko, kolikor si je je le želel, si jo 
ustvaril, in tudi v prihodnje ne 
bo slabše. Ta problematika bo 
obstajala vse dotlej, dokler ne 
bo mlad človek s svojim zna
njem, strokovnostjo in ustvarjal
nostjo ter inovativnostjo v sredi
šču dogajanja, to pa pomeni, da 
bo morala Z S M spremeniti 
90 % neaktivnost in neustvar-
jalnost v vsaj 30 do 35 % aktiv
nost in ustvarjalnost, pa bo to 
nedvomno velik uspeh za mla
de, pa tudi za vso našo družbe
no skupnost. Ustvarjalnost in 
dialog s ta kažipot v prihodnosti, 
v jutri. Ob navedenem ostajata 
čas in prostor za premišljeva
nje. 

Marjan Pečan 
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Nedorečenost mladih Kaj je in kaj želi pododbor za varstvo 
človekovih pravic v Logatcu 

V Logatcu je bil 16. januarja 1989 ustanovljen Pododbor za vars
tvo človekovih pravic. Logaški pododbor je edini v notranjski regiji 
in ni lokalno omejen. 

Predsedstvo OK ZSMS Vrhnika in še nekaj individualnih občanov 
iz naše občine je že pristopilo k temu pododboru. 

Zaradi zainteresiranosti in slabe informiranosti občanov Vrhnike 
objavljamo programsko izjavo in smernice, da bi se seznanili z de
lom pododbora. Prilagamo tudi spisek do sedaj ustanovljenih po
dodborov. Občani, ki se želite vključiti v pododbor, izpolnite pristop
no izjavo, ki jo lahko dvignete v prostorih OK ZSMS Vrhnika in v piz-
zeriji Pirrot v Borovnici. 

Če bo zanimanje za članstvo v pododboru veliko tudi v naši obči
ni, bomo lahko ustanovili svoj pododbor. 

Član logaškega pododbora za 
N varstvo človekovih pravic: 

Jože Zorman 

S tem člankom ne želim zgolj 
kritizirati stanja oziroma mrtvila, 
ki je prostorsko posegel tudi v 
vrste mladih, kot odgovor na kri
zne razmere v vsej družbeni 
skupnosti. Bolj zaskrbljujoče je 
da tega mladega rodu njsmo 
več sposobni motivirati in ga 
usmerjati. Spoznati moramo re
snico, da ta mladi rod ne zani
ma več polpretekla zgodovina 
razvoja Jugoslavije, temveč želi
jo pridati svoj smisel in verzijo 
prihodnjega načina življenja, se
veda, če jih bomo skušali razu
meti in z njimi tudi najti ustre
zen dialog. Tega pa očitno v tem 
času nismo zmožni. Niti osnov
ne šole nimajo več časa, da bi v 
okvirih svojih učnih programov 
namenili več pozornosti mladih 
v tistem smislu, da bi mladim 
povsem realno in plastično pri
kazali naš svet in jim tako polo
žili na srce dejstvo, da je vse to 
že boj za lasten obstoj, brez 
omanovanja in kompromisov. 
Vse nas je povozil čas, tako ali 
drugače, ostale pa so rane, ki 
jih moramo pozdraviti, kajti v 
nasprotnem primeru bo naše 
življenje še veliko težje. Odraz 
brezbrižnosti in neodgovornosti 
je tudi pokazal 2. ponovljeni po
stopek temeljne kandidacijske 
konference Z S M S Vrhnika, ki tu
di po tem ni prišlo do spre
memb. Krivdo pri tem mora no
siti dosedanje predsedstvo, kaj
ti že v postopkih evidentiranja 
so se dogajale kaj čudne reči 
zaradi opredelitev posamezni
kov za vodenje visoke občinske 
politike. Vol i lna konferenca je to 
samo potrdila, kajti od 23 0 0 
Z M S S se jih je udeležilo 12, to 
pa je ravno čez polovico in toli
ko, da je bila sklepčnost zago
tovljena. Sicer pa je že v samem 
uvodnem poročilu dosedanji 
predsednik OK Z S M S Vrhnika 
poudaril, da mladina ne bo več 
gradila na frontnosti in da je ta
ka oblika samo še preteklost. In 
tudi sam je s tem potrdil, da so 
rezultati, pa kakršnikoli so že 
odraz stihijskega dela posame
znikov, zaslužni za to pa so se
kretar OK Z S M S pa še morebiti 
kdo. Žal pa je, lahko tudi to uto
pija, če so v samem predseds
tvu različna mišljenja, pa še to 
potem ostane deljivo in nei
zvedljivo. Glede na sam izbor 
kandidatov in postopke eviden
tiranja je bilo veliko ugovarjanja 
in nasprotovanj, kajti O K S Z M S 
ima kaj slabe odnose z drugimi 
občinskimi DP organizacijami 
in društvi in ne nazadnje tudi 
določenimi institucijami. 

Nadalj. s 3. strani 
nih sredstev iz tega naslova v 
preteklem letu. Obračun celotne 
obveznosti pa S O V Slovenije 
pripravi po prejemu obrazca OV-
1, ki ga dvakrat letno občinska 
SOV posreduje republiški skup
nosti. V obrazec OV-1 se vnese
jo podatki o številu upravičen
cev do porodniškega dopusta 
za določeno obdobje, število dni 
odsotnosti , višina izplačanih 
nadomestil ter podatki o številu 
in višini izplačanih pomoči in 
pomoči pri opremi novorojenca. 

SOV Vrhnika je vsa ta leta v 
svojih finančnih poročilih, reali
zacijah in zaključnih računih ne
upravičena nakazila A M D Vrhni
ka prikazovala kot odhodek, ker 
so bila ta sredstva vključena tu
di v obrazce OV-1, na podlagi 
katerih je SOV Slovenije obraču
navala svoje obveznosti do SOV 
Vrhnika. Center za socialno de
lo Vrhnika od svoje ustanovitve 
1.1. 82, kar je od leta 1983 dalje 
opredeljeno tudi v Samouprav
nih sporazumih o svobodni me
njavi dela, opravlja za SOV Vrh
nika vsa strokovna in tehnična 
administrativna dela in naloge v 
zvezi z uresničevanjem pravice 
do porodniškega dopusta, vars
tvom matere in novorojenca ter 
nadomesti lom OD za čas po
rodniškega dopusta. Pri pripravi 
podatkov za obrazec OV-1 so 
uporabljali podatke iz računo
vodstva SOV Vrhnika, ker so za
tajile tudi vse druge oblike kon
trole finančnega poslovanja 
SOV, neupravičeno nakazova
nje sredstev A M D Vrhnika ni bi
lo odkrito. 

Z nezakonitim nakazovanjem 
sredstev na A M D Vrhnika ter 

Tudi 2. ponovljena temeljna 
kandidacijska konferenca 
Z S M S Vrhnika je imela svoj čar. 
Le ta se je pokazal po 2. krogu 
volitev, ko nobeden od kandida
tov, tako Jože Zorman kot An
drej Drašler nista dobila dvotre
tjinsko večino in je Jože Zorman 
predlagal takojšnjo spremembo 
poslovnika, v nadaljevanju pa 
očital predsedstvu, da niso za
gotovili razgovora evidentiranih 
kandidatov po krajevnih skup
nostih, primerjava z ameriškimi 
predsedniškimi volitvami, ni 
kaj! 

Verjetno bi bil tudi sam ko
nec 2: ponovljene temeljne kan
didacijske konference komedij
sko zaključen, če ne bi ostal še 
naprej predsednik OK Z S M S 
Vrhnika Ciril Hrovatin, ki je že v 
samem začetnem uvodnem de
lu opozoril, da odhaja na drugo 
dolžnost in da ima preveč dru
gega dela, tako da mu ga bo za 
svojo mladino zmanjkalo, ni kaj, 
poglavitna je visoka politika na 
RK Z S M S v Ljubljani. Komentar 
k temu ni potreben. 

Ker pa je konec te storije OK 
Z S M S Vrhnika takšen, pa lahko 
pridam nekaj dramatičnih in 
psiholoških vložkov o tem, o 
čem vse ne odloča, pa bi bolj 
morala zavzemati stališča in se 
boriti OK Z S M S Vrhnika. 

Premalo je kontaktnih pogo
vorov in srečanj z osnovnošol
sko mladino, ni več ustreznih 
akcij, premalo se išče kompo
nent sodelovanja in razčlenitve 
problematik enedelovanja mla
dih po krajevnih skupnostih, 
mlade v združenem delu vse 
bolj prepuščamo toku časa in 
tako izgubljamo poglaviten ka
der, veliko je mladih družin s 
stanovanjsko problematiko, 
imamo brezposelne mlade stro
kovnjake in še in še. 

Funkcija na občinski ravni bi 
ne smela biti samo funkcija, 
mora pomeniti delo, obveznost 
in odgovornost, žal pa se mar
sikdo zavzema zgolj za kariero. 

Marjan Pečan 

Turizem nas bogati 

posredovanjem netočnih podat
kov je za prej navedene zneske 
oškodovana SOV Slovenije, ki 
smo jo z vsemi ugotovitvami 
sproti seznanjali. S O V Vrhnika 
je vsa ta leta izvajala svoj pro
gram v obsegu in v skladu s 
sprejetimi programi,tako da ne
zakonito prelivanje denarja ni 
imelo in nima nobenega vpliva 
na osebne dohodke v Vzgojno-
varstveni organizaciji, na cene 
in na višino prispevka staršev za 

Ker je delovanje Odbora za 
varstvo človekovih pravic večini 
ljudi dobro znano, ker je prvi člo
vek Odbora Igor Bavčar ob voli
tvah za člana predsedstva Slo
venije tudi v Logatcu doživel ne
sporno podporo (delegati na ob
činski kandidacijski konferenci 
so mu dali 22 glasov, toliko kot 
Ribnikarju) ne želimo posebej 
dokazovati svojih dobrih name
nov in upravičenosti našega ob
stoja. Programska izjava podod
bora je bila na več načinov 
objavjena, še dodatno pa smo 
jo pojasnjevai v časipisih Delo 
in Logaške novice. Delo po
dodbora je vse od ustanovitve 
16. januarja letos javno, o vseh 
sestankih in sklepih smo in bo
mo obveščali logaško in sloven
sko javnost. Naši sestanki so 
odprti za vse, ki želijo sodelova
ti, sestajamo pa se v logaški 
knjižnici vsak zadnji petek v me
secu in če je potrebno. Sodelo
vanje v pododboru ni vezano na 
nazorska, polit ična in druga pre
pričanja, odprto je tako za ko
muniste kot za njihove nasprot
nike, za verne in ateiste, za de
lavce, izobražence in kmete ter 
vse druge občane in državljane. 
Pododbor ni in ne želi biti niko
garšnja avantgarda. Pododbor 
ni stranka: najprej zato, ker 
združuje v sebi tudi ljudi, ki ne 
pristajajo na strankarski sistem 
ali se vsaj ne želijo povezovati v 
stranko, drugič pa zato, ker nam 
tega ne dopušča ustava. Ker 
mnoge žuli vprašanje, ali smo 
del SZDL, je treba odgovoriti: ni
ti odbor, potemtakem niti naš 
pododbor ni nastal znotraj 
SZDL in ne deluje v njej. Podpira 
pa vsa njena prizadevanja za 
prenovo v tisti smeri, ki bo de
jansko zagotavljala enakoprav
ne možnosti vsem državljanom 
in njihovim predstavnikom za 

oskrbo v Vzgojnovarstveni orga
nizaciji. 

Organi Uprave za notranje za
deve obravnavajo ta primer in 
DS S S S SIS občine Vrhnika ter 
predsedstvo skupščine Skupno
sti otroškega varstva bosta tako 
kot dosedaj o vseh ugotovitvah 
sproti obveščala vse pristojne 
organe v občini ter občane Vrh
nike. 

Skupščina S O V Vrhnika 

vplivanje na pomembne družbe
ne odločitve. Zvezi komunistov 
nasprotujemo toliko, kolikor si v 
družbi še lasti monopolno in 
avantgardno vlogo, ne odreka
mo pa ji pravice obstoja niti ne 
misl imo, da je čista negativ
nost, stalinizem in sinonim za 
vse slabo. Zveza komunistov, če 
se namerava spremeniti, tako 
kot zagotavlja, je za večino nas 
čisto spodoben in spoštovanja 
vreden nasprotnik, v zadevah, 
kjer je mogoče v javni debati do
seči soglasje, pa tudi zaveznik v 
prizadevanjih za boljše življenje 
vseh in vsakogar. 

Izvršilni odbor pododbora se 
je na svojem prvem rednem za
sedanju 27. jan. 1989 opredelil 
za naslednje oblike delovanja: 

1. Izvršilni odbor se sestane 
enkrat mesečno (zadnji petek v 
mesecu) in kadar je potrebno. 
Zasedanja so javna, kar se za
gotovi prek lokalnih in osrednjih 
medijev in z interno obliko (pla
kati, razglasi). 

2. Zasedanja pododbora so v 
obliki „klasičnih sestankov" ali 
kot prireditve oz. politični (tudi 
kulturni) dogodki (predstavitve 
knjig, oseb, problematike ...) 

3. Pododbor deluje tudi z jav
nimi izjavami oz. sporočili. 

4. Pododbor deluje prek svo
jih individualnih članov tudi ta
ko, da ti zastopajo stališča po
dodbora oz. njegovega 10 bodisi 
da so to v pododboru večinska 
stališča prav tako in z isto pravi
co pa tudi stališča, ki so v po
dodboru manjšinska — v insti
tucijah sistema, katerih člani 
so oz. v javnih zasedanjih orga
nov oblasti. Na takih mestih 
imajo pravico do besede in ar
gumentiranja, ne morejo pa gla
sovati. 
Vsebine delovanja: 

1. Človekove pravice in svo
boščine (predstavljanje proble
matike in da v konkretnih prime
rih: J.B.T.Z. in „domaći" primeri) 

— predstavitev Janeza Jan
še (v ponedeljek, 27. februarja) 

— Goli otok in dachauski 
procesi (večer z Igorjem Torkar-
jem in Brankom Hofmanom 22. 
februarja ob 19. uri) 

— predstavitev Bavconove-
ga sveta pri RK SZDL (lahko v 
sodelovanju z OK SZDL) in Zbor
nika o človekovih pravicah (ma
rec) 

— pravica do svobode veroi
zpovedi 

— primeri kršenja človeko
vih pravic v Logatcu 

— otroci in njihove pravice 

2. Politične in gospodarske 
pobude: 

— predstavitev novih dru
žbenih gibanj (ekologi, mirovni-
ki) in političnih zvez (Slovenska 
demokratična zveza, Slovenska 
socialdemokratska zveza, Zveza 
slovenskih kmetov ...) 

— prenova „starih" DPO z 
ustreznimi gosti (npr. Kučan, 
Smole, Žakelj, Kreft, Pahor, Ba
škovič, Šuklje, Mojca Drčar-
Murko, Sonja L o k a r . . . ) 

— kmetijska problematika 
(skupaj s Slovensko kmečko 
zvezo; kako pregnati Stal ina iz 
gozda?) 

— novi gospodarski tokovi 
in možnosti logaškega gospo
darstva (možni gostje: Stanov
nik, Ribnikar, Bajt, Men
cinger ...) 

— predstavitev novogoriške-
ga gospodarskega projekta 
O M E G A (Agea) (lahko skupaj z 
občinsko ZK) 

— drobne proizvodne enote 
— spremembe slovenske in 

jugoslovanske ustave (volit
v e . . . ) 

— varovanje pravic in svobo
ščin državljanov Slovenije, ki ni
so Slovenci 

Sklepi, pobude, sporočila za jav
nost 

a) Treba je že na začetku de
lovati odmevno, tudi program
sko pogumno (z gosti, ki so te
žje dosegljivi), in odločno, kar 
naj spodbudi naše občane, da 
bodo z zaupanjem predložili 
svoje primere in pobude ob real
nih možnostih za njihovo reše
vanje. Ob tem je samoupravno, 
da se pododbor ne bo vmešaval 
v pristojnosti obstoječih oblast
nih organov in bo deloval le na 
ravni načelnih opredeljevanj. 
Potrebno se bo dogovoriti o na
čelih delovanja v konkretnih pri
merih kršenja človekovih pravic 
(morebitna diskrecija itd.) 

b) prav bi bilo, da bi poskuša
li na debatnih večerih predstav
ljati goste, ki poosebljajo znatne 
razlike v slovenskem polit ičnem 
življenju 

c) k sodelovanju po možno
sti pritegniti občinsko Z S M S , ki 
ima svoje delegate tudi znotraj 
skupščinskega odločanja 

d) pododbor (10) je do 15. fe
bruarja sprejel naslednje izjave 
za javnost: 

— zadeva volitve za člana 
predsedstva S F R J iz Slovenije 
(povzetek izjave je objavilo DE
LO v četrtek 2. februarja). Svoj 
predlog smo zagovarjali na seji 
volilne komisije RK SZDL v 
Ljubljani, 13. februarja. Naše 
pripombe so bile deloma upo
števane. 

V drugem sporočilu smo zav
zeli načelno stališče do moral
ne in politične diskvalif ikacije 
enega od kandidatov za pred
sednika vrhniške mladine Jože
ta Zormana. Občinski komite 
Zveze komunistov na Vrhniki 
(predsedstvo) se je opredelil do 
njegove kandidature negativno 
in sicer na podlagi nedokazanih 
trditev. O primeru so poročali 
Telex, Delo in Mladina ter Radio 
študent. 

Tretje sporočilo zadeva neus
klajene roke med zasedanji ob
činske in republiške skupščine. 
Sporočilo je v celoti izšlo v 
Dnevniku, Mladini, Telexu ome
nja pa ga tudi novinar Dela v po
ročilu z zasedanja predsedstva 
OK SZDL Logatec. V njem zah
tevamo, da se logaška skupšči
na skliče pred republiško (nače
loma vedno) še posebej pa v 
zadnjem primeru, ko gre za 
odločanje o načinu volitev in 
obravnavo informacije skup
ščinske komisije (skupine dele
gatov) o zadevi „proces pred vo
jaškim sodiščem v Ljubljani". 
Nedopustno je, da bi bili naši 
delegati v zboru občin v takih 
primerih brez podpore celotne
ga delegatskega telesa v občini. 
Zavzemamo se tudi za javno 
obravnavo Poročila Skupine, z 
izjemo 5. in 6. točke, ki vsebuje
ta zaupne vojaške podatke, 
podpiramo pa tudi predlog čla
na Skupine Matevža Krivica, 
objavljen v 12 točkah v sobotni 
prilogi Dela 11. febr. 1989. 

10 je sprejel tudi izjavo, v ka
teri podpira predlog R K Z S M S in 
OK Z K S iz Radovljice, naj bi bil. 
obrambni minister Jugoslavije 
civilna oseba, kar bi tudi po na
šem mnenju pripomoglo k večji 
učinkovitosti J L A , predvsem pa 
utrdilo naše prepričanje, da J L A 
resnično ve za svoje meje v mo
derni družbi, za kakršno si priza
devamo. 

10 je sprejel predlog, po kate
rem sporoča OK SZDL Logatec 
in O K Z K S Logatec, da je pri
pravljen sodelovati pri organiza
ciji predstavitve Bavconovega 
sveta za varstvo človekovih pra
vic pri RK SZDL Slovenije (s 
SZDL OK Logatec) in pri pred
stavitvi novogoriškega gospo
darskega poskusa z naslovom 
O M E G A (Agea), ki velja za pro
jekt Zveze komunistov (z OK 
Z K S Logatec). Oba dogodka bi 
bila lahko aprila letos, čakamo 
pa stališče obeh naslovljencev. 

Glede financiranja dejavnosti 
smo se dogovorili, da bomo de
lali in prirejali toliko, kolikor bo
do člani in simpatizerji priprav
ljeni prispevati v obliki prosto

voljnih prispevkov, na priredi
tvah ali na ž.r. Hranilno kred. s i . 
Logatec 50110-601-29289/2672 s 
pripisom za pododbor za vars
tvo človekovih pravic, Logatec. 

Pod nikakršnimi pogoji ni
smo pripravljeni posegati v pro
račune drugih institucij, razen, 
če se te za to same odločijo. 

Pododbor je že v svoji pro
gramski izjavi zapisal , da podpi
ra tudi demokratične pobude in 
gibanja drugih narodov, ki živijo 
v Jugoslavij i . Glede nacionalne
ga vprašanja so v pododboru tu
di znatne razlike, strinjamo pa 
se, da je nemogoče graditi enot
no Jugoslavijo na prisiljevanju 
njenih delov. Zato se zavzema
mo na načelno jasno, odločno 
in dostojanstveno slovensko dr
žo do federacije, namesto tradi-
conalne uslužnosti pa naj pride 
načelna demokratska pobuda. 

Pododbor ne želi in ne more 
ponuditi celovitih programov za 
takojšnjo rešitev vseh proble
mov v Logatcu. Želi in lahko pa 
sodeluje z določenimi pobuda
mi. Prav tako nas ne zanima 
oblast sama, zanima pa nas, ka
ko ta oblast spoštuje človekove 
pravice in svoboščine in kako 
ukrepa, da hi bilo življenje Lo-
gatčanov boljše. 

Ob koncu predstavitve vabi
mo vse ljudi dobre volje, da se 
nam pridružijo, vse informacije 
in pristopne izjave dobite v loga
ški knjižnici. Vabimo člane, sim-
patizerje in nasprotnike, da z 
nami javno polemizirajo ali se 
obračajo na nas s svojimi pre
dlogi in pobudami, če z njimi ne 
prodrejo v skupščini skozi dele
gatski sistem. 

Za pododbor 
Marjan Goehell i 

Mladinski odbor S K G Z 
Ulica Svetega Frančiška 21 
Trst 
Boris Peric 
9939 481 83-598 in 33-307 

Pododbor v Beogradu 
Pavluško Imširovič 
Kosovska 9 
11000 Beograd 
Tel.: 011 326-490 

Pododbor v Zagrebu 
Vladimir Šeks 
Vijenac VI. slavonskog udarnog 
korpusa 10 
54000 Osijek 
Tel.: 054 44-204 

Pododbor Titovo Velenje 
Jože Hudales 
Tel.: 063 854-747 

Pododbor v Celovcu 
Hansi Tomažič 
Celovec 

Pododbor v Parizu 
Marko Kravos 
22, Rue du Colonel Gi l lon 
92120 Montrouge 
Tel.: 47 35 86 88 

PODODBORI ODBORA ZA 
VARSTVO ČLOVEKOVIH PRA
VIC 
Prekmurski pododbor 
Roman Plohi 
OK Z S M S Ljutomer 
Tel.: 069 81-020 in 81-712 

Pododbor Novo mesto 
Marjan Ristič 
OK Z S M S Novo mesto 
Tel.: 068 21-536 

Odbor za varstvo človekovih 
pravic na UIKN Univerzitetni in
štitut za klinično nevrofiziologi-
jo 
Zaloška 7, 61000 Ljubljana 
As . mag. dr. Janez Zidar 
Tel.: 316-152 

Pododbor Logatec 
Geohelli Marjan 
Matična knjižnica 
Tržaška 44 
Tel.: 741-722 

Pododbor Canberra 
Slovensko avtralsko društvo 
Irving street, Phillip, A.C.T. 2606 
P.O. box 955, VVoden A.C.T. 
2606 
Milan Sprohar 

Odbor za varstvo človekovih 
pravic Trst 

Novosti v video centru 
Vrhnika 

V mesecu maju poteka v VIDEO CENTRU VRHNIKA na 
Stari cesti 2 MESEC VIDEOTEKE 
P O S E B N A P O N U D B A 
— ogled vsake druge kasete je brezplačen 
— prvomajsko žrebanje članskih številk 
— izbor prek 500 filmov 

Vikend v času prvomajskih praznikov od 27. aprila do 3. 
maja (5 dni) se šteje za 1 dan. 

V CV vas pričakuje! 
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Letni koncert pihalnega orkestra 
pod vodstvom dirigenta 
Milana Matičiča 

V soboto, 15. aprila, je bil v 
Cankarjevem domu na Vrhniki 
letni koncert Pihalnega orkestra 
pod vodstvom Mi lana Matičiča. 
Koncert je vešče in prikupno po
vezovala Mirjam Suhadolnik, ki 
je posrečeno, s pesniško simbo
liko in šopkom spominčic, izra
zi la čestitke in občutja okolja, ki 
je spremljajo in živelo s Pihal
nim orkestrom. 

V imenu Zveze kulturnih orga
nizacij Vrhnika je pozdravila 
Marta Rijavec in spregovorila o 
6-letnem obdobju dela Pihalne
ga orkestra in dirigenta Mi lana 
Matičiča: 

„Aprila se na vsakoletnem 
koncertu dobivamo že pet let. 
Vsakič za trenutek pozabimo na 
vsakdanjost in se prepustimo 
glasbi vašega orkestra, ki ima 
za sabo že skoraj 65-letno tradi
cijo, dobre dosežke v igranju in 
je v našem okolju priljubljen in 
nepogrešljiv! Hkrati ob tej prilo
žnosti namenimo pozornost ti
stim, ki s svojo pripadnostjo, 
igranjem in organizacijskim de
lom omogočajo delovanje <pr 
kestra in so zaslužni c a uoseže-
ne u s n » h c - 3«stava orkestra po
vezuje več generacij, tako da 
imamo med člani orkestra, od 
leta 1985, ko smo praznovali 60-
letnico, do danes, 12 prejemni
kov zlatih Gallusovih značk, kar 
pomeni, da so v orkestru že več 
kot 25 let, 7 članov, ki so za svo
je 15-letno delo prejeli srebrne 

Gallusove značke in 27 članov, 
ki so prejeli bronaste Gal lusove 
značke za 5-letno delovanje. 

Ker se orkester pomlaja, so 
zadnje dve leti na vrsti pred
vsem mlajši člani. Letos podelju
je Z K O S bronastao Gal lusovo 
značko Urošu Kovaču, Urošu 
Jerebu in Dušanu Vargi. 

Iskrene čestitke v imenu 
Z K O S in naše občinske zveze za 
5-letno igranje v orkestru z željo, 
da vztrajate še naprej in obdrži
te kvalitetno raven igranja in tra
dicijo. 

S posebnim spoštovanjem 
pa se zahvaljujem članom or
kestra, ki so veliko pripomogli, 
da se je orkester obdržal do da
nes — članom, ki so s svojo 43-
oz. 42-letno pripadnostjo Pihalni 
godbi nosili tudi breme pred
sedniškega, oskrbniškega in or
ganizaci jskega dela. To so: Ivan 
Mole, dolgoletni predsednik or
kestra in občinske zveze K P O , 
Stane Ovsenk — dolgoletni go
spodar, Janpz Markelj — član 
orkesira in odbora godbe ter Ja 
nez Ogrin — član orkestra, ki je 
z izvirnimi dovtipi velikokrat po
skrbel za dobro voljo v orkestru. 

Ne zdi se mi dolgo, ko mi je 
Tine Jurjevčič, tedanji predsed
nik orkestra, prvič predstavil di
rigenta Mi lana Matičiča; bilo je 
na prizorišču pred bazenom, ko 
je bilo srečanje predstavnikov 
iz Gonarsa in kulturnih skupin 

obeh pobratenih občin. Tega je 
sedaj dobrih 6 let. 

V tem času se je Pihalni orke
ster začel pod vodstvom Mi lana 
Matičiča pospešeno pripravljati 
na koncert ob 60-letnici, ki ga je 
tudi uspešno izvedel, nato uspel 
na republiškem tekmovanju v 
Krškem, utrdil medobčinsko so
delovanje z orkestri občin Loga
tec, Cerknica, Cerkno in Gori
ška brda in obenem ostal in po
stal orkester, ki ga je imelo ob
činstvo rado in v katerem je bilo 
prepričljivo čutit i dirigentovo ro
ko, v izvedbi pa barvitost, sklad
nost, melodičnost in žar odnosa 

med sporočilnostjo skladbe, di
rigentom in orkestrom. 

Besede zahvale so vedno 
enostavne, vendar nosijo različ
no težo in skrito vsebino. Ko 
sem tehtala vsebino z beseda
mi, lahko rečem v imenu občin
ske zveze in članov Pihalnega 
orkestra, da cenimo strokovno 
delo, katerega posledica je bil 
napredek orkestra, razumevanje 
težav, predvsem pa pravilen od
nos, ki je ves čas ostal na ravni 
odgovornosti do strokovnega 
dela in človečnosti. 

V tem norem času, ko sta člo
veštvu ušli iz besednjaka dve 
besedi, prosim in hvala, je ta od
nos enkraten in zapisan v vsa
kem posebej. Na začetku smo 
si bili neznanci — ob delu in 
premagovanju težav pa smo po
stali znanci in prijatelji." 

S temi besedami je v imenu 
občinske zveze podelila Gal lu
sove značke in spominska dari
la članom orkestra in dirigentu 
Milanu Matičiču. 

Kolo z motorjem 
To je vozilo na motorni pogon z dvema ali tremi kolesi, pri kate

rem delovna prostornina motorja ne presega 50 ccm in ne more ra
zviti večje hitrosti kot 50 km/uro. 

Morda je bilo pred desetimi leti še sprejemljivo, da smo se na ko
lesih z motorjem vključevali v promet brez poznavanja cestnopro-
metnih predpisov. Danes pa ob tolikšnem povečanju števila vozil to 
ni več primerno inravno zaradi nepoznavanja osnov obnašanja na 
cesti ter nezrelosti voznikov pogosto prihaja do nesreč. 

Kolo z motorjem zaradi svojih tehničnih lastnosti ni primerno za 
vožnjo dveh oseb, ker je s povečano obremenitvijo zadnjega kolesa 
težje vzdrževati ravnotežje. 

Zmaga razuma in mladosti 
Predragi kolega Janez, zmagal si 
sjn stroke zdrave logike — ekonomije! 
Čutim s tabo in ti želim uspeha 
ob odpravljanju krize v naši deželi. 

Korakaš v štirideseto leto, 
povojna Jugoslavija, ali pomniš 
tako mladega kolovodjo? 
Torej si rezultat ljubezni prve petletke. 

Prijazen nasmeh imaš, 
simpatične brke in plešo 
torej vse, da se nam priljubiš. 

Nestrpno si čakal izide volitev, 
vedi, bedeli smo s tabo in 
neomajno ti zaupamo. SREČNO! 

Spoštovani bralci! 
Prav gotovo je med vami kar precej takih, ki poskušate 

svoje občutke in doživetja preliti v vezano ali nevezano bese
do ali pa ste morda veliki ljubitelji te umetnosti. Žal do sedaj 
v naši občini ni bilo prav dosti možnosti za sestajanje in tudi 
svojih besedil pri nas skorajda ne morete objavljati. Zato na
črtujemo ustanovitev nekakšnega literarnega kluba in upa 
mo, da se nas bo zbralo čimveč. Če ste se nam pripravljeni 
pridružiti, se oglasite — s pismom, po telefonu ali pa osebno 
— na Zvezi kulturnih organizacij na Vrhniki, Tržaška 25 (Can
karjev dom), tel.: 752-608, in povedali vam bomo še kaj več. 

Prisrčno vabljeni! 

M. S. 
Gradnikova 6, 

Borovnica 

Kolo z motorjem je pri
ljubljeno vozilo mladostnikov 
in nekateri so pravi mojstri v 
tem, kako brskati po motorju 
mopeda, da z njim dosežejo 
dosti večjo hitrost od dovo
ljenih 50kmluro; da se jih bo
lje sliši, je treba odviti še 
izpušno cev. Pogosto divji 
vožnji skozi mesto sledijo še 
elementi akrobatike (vožnja 
po zadnjem kolesu in na _ 
koncu po zadnji plati). 

Kolo z motorjem je za nezrelega voznika smrtno nevarno vozilo. 
Miličniki so postavljeni v neenak boj z mladostniki , ki ubežijo kazni 
tako ali drugače. Nekateri na miličnikov znak sploh ne ustavijo, ka
zen pa je tako le opomin sodnika za prekrške. 

Moralna kazen lahko vzgojno vpliva le na ozaveščenega človeka, 
ne na divjaka. 

Starši, premislite, kdaj in kakšno motorno vozilo boste dali mla
dostniku! Dokler sam ni sposoben skrbeti ' in odgovarjati za svojo 
varnost, ste po zakonu za to odgovorni vi! 

NASVETI KOLESARJEM IN VOZNIKOM KOLES Z MOTORJEM 
— Vozi ob skrajnem desnem robu vozišča oziroma po kolesarski 

stezi, če ta obstaja! 
— Ne vozi vzporedno z drugim voznikom! 
— Upoštevaj hitrost, ki je dovoljena! 
— Ne delaj hrupa in norčij na cest i ! 
— Ko voziš po prednostni cest i , bodi pozoren na vozila s stranskih 

cest, lahko je kdo prezrl znak. 
— Bodi pozoren na spremembo pri zavijanju v levo. 
— UPORABLJAJ VARNOSTNO ČELADO! 
SREČNO VOŽNJO! 

SVET ZA PREVENTIVO IN VZGOJO 
V CESTNEM PROMETU 

Seminar za izprašene 
gasilce borovniške 
kotline 

Na 104. občnem zboru P G D 
Borovnica smo se z drugimi 
društvi naše kotline dogovorili 
za seminar za izprašane gasil
ce. Imamo veliko pionirjev in 
mladincev, ki smo jih hoteli tudi 
strokovno usposobit i . 

Prijavilo se je 21 kandidatov 
PGD Borovnica, 5 iz PGD Breg-
Pako, 22 iz PGD Brezovica pri 

Borovnici in 7 članov iz IGD Liko 
Borovnica. 

Predavatelji so bili: Kos — 
Organizacija društva, Cerk — 
Gradbeništvo ter preskrba z vo
do, Vratuša — Civi lna zaščita, 
Požarna preventiva, Lojzka Tr-
ček — Prva medicinska pomoč, 
Japelj — Gas i l ska taktika, Brož 
— Gasi lska oprema, orodje in 

naprave za gašenje. Koordina
tor seminarja je bil predsednik 
domačega društva Ciril Kos. 
Predavanja so trajala od 6. 3. 89 
do 18. 3., 89. Na koncu so bili 
izpiti. Za obrazložitev vseh tem 
smo porabili več kot 60 ur. Tisti 
kandidati, ki niso prvič opravili 
izpita, so morali ponovno pred 
komisijo. Vodja vseh izpitnih ko
misij je bil častni predsednik 
O G Z Vrhnika Karel Mušič. Z za
nimanjem je spremljal naše de
lo ter odgovore kandidatov. Bilo 
je tudi nekaj „s impat ičnih" od
govorov. Tako je najmlajši kan
didat, komaj 7-letni Marko, od
govoril na vprašanje: „Kako po
magati ponesrečencu, ki je v do
tiku z električno napeljavo, od
govoril: „Vzamemo les ali pali
co, ter odstranimo električne ži
ce, da strese les ali palico, ne pa 
mene. 

Skoraj vsi kandidati so opra
vili izpit ter napredovali v izpra-
šanega gasi lca. Pionirjem, sta
rim do 12 let, smo na diplomo 
napisali, da so še pripravniki. 

Seminar smo končali 18.3.89 
v gasi lskem domu s podelitvijo 
diplom ter krajšim družabnim 
srečanjem. Ciril Kos 

Čh, ph .... 
Na dan železničarjev je vsako leto pohod na Štampetov most, potem pa čez Pokojišče do Borovnice. 

Tudi letos so se pohodniki pripeljali do Verda s hlaponom, ki je prava atrakcija v času električnih loko
motiv. Dima ie bilo dovolj, še več pa dobre volje na obrazih mož, ki so lokomotivo usposobili za vožnjo, 
saj je ta „kofetarica" še pred kratkim stala kot eksponat na postaji v Borovnici. O zanimivosti pričajo 
fotografije z borovniške postaje. 

Andrej Drašler 

Novosti 
v Cankarjevi 
m m m v • m 

knjižnici 
STROKOVNA LITERATURA 
ABC masaže 
Bakše, I.: Ne čakaj na maj 
Barat, E.: Kunci 
Baš, F.: Prispevki k zgodovini SV Slovenije 
Benveniste, E.: Problemi splošne lingvistike 
Bobek, D.: Sodobna banka 
Bučar, F.: Usodne odločitve 
Ceiner, N.: Netopir pod srajco 
Ceserani, G. P.: Troja 
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Prispevki z novejšo zgodovino 
Reitberger, R.: Walt Disney 
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Tavlor, D.: Vaša mačka 
Taylor, D.: Vaš pes 
Teubner, O: Hladne jedi 
Thun, M.: Lunin setveni koledar 
1000 zakaj, 1000 zato 
Trst 1941—1947 
Trstenjak, A.: Biti človek 
Vremec, V.: Pinko Tomažič in drugi tržaški proces 
1941 
Zbirka nalog za preizkus znanja ob vpisu v progra
me srednjega izobraževanja 

Želje in krivda 
Žižek, S.: Druga smrt J.B.-Tita 
Žižek, S.: Pogled s strani 

LEPOSLOVJE 

Mladinsko: 
Blvton, E.: Novim dogodivščinam naproti 
Habi, B.: Babičina hiša 
Prešeren, F.: Dohtar, ti jezični dohtar 
Šoster, O.K.: Kamela Špela 

Za odrasle: 
Čadež, I.: Kontrabant 
Dom in svet 
Goljevšček, A.: Gor na steni sedi muha 
Jezeršek, J. : Arhipelag Goli 
Rebula, A.: Jutri čez Jordan 
Rožanc, M.: Topla greda 
Sivec, I.: Godec pred peklom 
Štele, F.: Sonca ni nikoli preveč 
Sterle, M.: Človek z zamudo 
Svetina, I.: Biljard na Capriju 
Šelhaus, E.: Zbogom, Libertv Bell 
Šeligo, R.: Vočji čas ljubezni 
Torkar, E.: Razgledi z Mežaklje 
Zidar, A.: Pridi k tolmunu 
Zupančič, B.M.: Bitje in hrepenenje 

Prevodi: 
Adams, D.: O življenju, Vesolju in sploh vsem 
Adams, D.: Zbogom in hvala za vse ribe 
Chomskv, N.: Znanje jezika 
Conrad, J.: Tajni agent 
Grey, Z.: Sence na poti 
Fiister, A.: Izbrani spisi 
Hauer, E.: Poletje kot porcelan 
Kaniuk, Y.: Izpovedi dobrega Arabca 
Lobo, A.A.: Hudiču v riti 
Molloy, M.: Črni škrat 
Rihteu, J . : Sanje v megli 
Rasul-Zade, N.: Poti pod zvezdami 
Sanchez, F. R.: Alfanhui 
Steel, D.: Razpotja ljubezni 
Steel, D.: Zdaj in na vekomaj 
Terlecky, W.: Psi gonjači so že najeti 
Vargas, L.M.: Kdo je ubil Palomina Molera 
VVallace, E.: Prebrisanec 
VVolf, C : Kasandra 
Woodiwiss, K.E.: Zimska vrtnica 

Pesmi: 
Kozinc, Z.: Jastrebja zibel 
Kozinc,'Z.: Kača pod kamnom 
Krstić, R.: Ohranjen v svetlobi 
Lipuš, C : Pragovi dneva 
Oblaki so rdeči 
Pavček, T.: Pijanost kot up varljiva, kot milost živa 
Slataper, S.: Moj Kras 
Slovenska muza pred prestolom 
Šalamun, T.: Poker 
Taufer, V.: Svinčene zvezde 

f 
V srbohrvatskem jeziku: 
Esko, W.: Makrobiotički kuvar 
Gligorič, S.: Šahovski vodič 
Gunther, E.: Živeti brez bolesti 
Jeremič, M.: Direktori na lomači I.—III. 
Jevtič, M.: Savremeni džihad kao rat 
Kushi, A.: Velika makrobiotička kuharica 
Mihajlovič, Z.: Hebrang 
Mrlješ, R.: Balkanska kuhinja 
Opća enciklopedija JLZ — dopunski svezak 
Pauling, L.: Kako živjeti dulje i osjećati se bolje 
Pavlović, D.: Olako obećana brzina 
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ZAHVALA 

Ob izgubi našega dragega 

MAKSA PETAVSA 
se zahvaljujemo vsem, ki so ga pospremili na njegovi zadnji 

poti, darovali cvetje in nam izrazili ustna in pisna sožalja. 
Posebno se zahvaljujemo še delovnima organizaci jama IUV 

in Žito tozd Plastika. 

Iskrena hvala vsem, ki ste ga imeli radi. 

Žena Slavka, sin Maks in hči Marija 
z družinami 

ZAHVALA 

Ob smrti našega dragega moža, očeta in starega očeta 

JERNEJA NUSSDORFERJA 
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki s tez nami sočustvovali, mu 

podarili cvetje in ga pospremili na njegovi zadnji poti. 
Še posebej se zahvaljujemo zdravniku dr. Lovrenčiču za 
zdravstveno pomoč, našim dragim sosedom, Gasi lskemu in 
Lovskemu društvu ter Društvu upokojencev Vrhnika za udele
žbo njihovih praporščakov in članov na pogrebu in za čutno 

izvedeno melodijo lovskega roga. 
Iskrena zahvala duhovniku za lepo opravljen obred pa tudi 

Jernejevemu dolgoletnemu prijatelju tovarišu Zupančiču. 

V imenu vsega sorodstva 
žena Fani in sin Jernej z družino 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi našega dragega očeta 

STANKA U MEKA 
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prija
teljem in znancem, ki ste nam ustno ali pisno izrazili sožalje, 
darovali cvetje in ga v tako velikem številu spremili na zadnji 

poti. 
Posebno se zahvaljujemo Gasi lskemu društvu in KS Sinja 
Gor ica, Obrtnemu združenju Vrhnika, sodelavcem IUV in LI
KO Verd, Društvu upokojencev Vrhnika, Pihalnemu orkestru 

ZKO Vrhnika ter duhovniku za poslovilni obred. 

Še enkrat vsem iskrena hvala. 
Otroci z družinami 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi mojega moža 

LEOPOLDA GRADIŠNIKA 
z Dola 79 

se zahvaljujem vsem, ki so mu darovali cvetje in ga pospre
mili na poslednji poti. Zahvaljujem se tudi organizaciji ZZB 
NOV za častno stražo in poslovilne besede ter vsem sorodni
kom, sosedom in znancem, ki so mi v teh težkih trenutkih 

stali ob strani. 

Žena Ivanka in brat z družino 

ZAHVALA 

Ob smrti našega dragega moža, ata in str ica 

PAVLA LAZARJA, starejšega 
se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem, prijateljem in 
sosedom, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na nje

govi zadnji poti, nam izrekli sožalje in darovali cvetje. 
Najlepše se zahvaljujemo za poslovilne besede tovarišem 
Gostišu, Pericu in Voljču, ZŠAM za tako številno spremstvo 
na njegovi zadnji poti, borcem I. tankovske brigade, ZB Vrhni
ka, Društvu upokojencev in invalidom, čebelarjem, Pihalni 
godbi Vrhnika, dr. Heleni Rožmanc-Drašler in vsem, ki ste mu 

držali častno stražo. 
Vsem in vsakomur posebej še enkrat iskrena hvala! 

Žalujoči: žena Terezija, sinova Pavel in Dušan z družinama 

Strokovni nasveti uporabnikom 
kurilnih in dimovodnih naprav 
Posledice priključitve etažnih centralnih kurilnih naprav, trajnožarečih in 
oljnih peči na opečne dimne tuljave 

Nadalj. iz 155. številke 

Kako kurimo kurilne naprave na 
trdo gorivo 

Neugodne razmere za pravil
no izgorevanje kurilnih naprav 
so na območjih, kjer v z imskem 
času ni prevetravanja. Mednje 
spada tudi ljubljanska kotlina, 
ki se razprostira vse do Trbovelj, 
kar ima za posledico, da kurilne 
naprave slabše delujejo, s tem 
se poveča poraba goriva in če
zmerno onesnaževanje ozračja. 

S pravilnim kurjenjem bomo 
vdihavali boljši zrak, povečali to
plotni izkoristek, podaljšali traja
nje kurilne naprave, sebi in dru
žbi pa prihranili ogromna mate
rialna sredstva. 

Za pravilno izgorevanje je po
trebna zadostna količina zraka. 
V prostoru kotlovnice, kjer je na
meščena kurilna naprava, mora 
biti urejeno zračenje, dovod in 
odvod zraka, dovod zraka mora 
biti okoli 20 cm od tal, odvod 
zraka pa prek zračne tuljave ali 
20 cm pod stropom na prosto. 
Obe odprtini morata biti na nas
protni strani kotlovnice, ker le 
tako dobimo želeni učinek. 

Poznamo naslednje načine 
kurjenja: kurjenje s predgoreva-
njem je takrat, ko gorivo prego-
reva od spodaj navzgor. Slabo
sti takega načina kurjenja so v 
odvodu hlapljivih snovi, ki jih 
vsebuje premog v dimnik, ne da 
bi pri tem izgorele in oddale to
ploto. Izkoristek kurilne naprave 
še dodatno zmanjšuje tudi velik 
odstotek vlage, ki jo vsebujejo 
naši premogi. Pri nalaganju na 
žerjavico je poleg majhnega 
izkoristka tudi hitrost zgoreva
nja velika. Da bi se izognili veli
kim izgubam in manj onesnaže
vali okolje, priporočamo upo
rabnikom kurilnih naprav, da se
grejejo kurilno napravo na za
četku kurjenja do zaželjene tem
perature, potem pa se kuri z od-
gorevanjem. Kadar se kuri z od-
gorevanjem, odrinemo žerjavico 
proti prednjemu ali zadnemu 
delu rešetke, premog pa nalaga
mo na prazno rešetko do žerja
vice. S takšnim načinom kurje
nja lahko prihranimo tudi do 
10 % goriva. 

Z odgorevanjem od zgoraj 
navzdol dosežemo boljše izko
ristke, saj hlapljive snovi zgorijo 
in oddajo toploto pri prehodu 
skozi žerjavico (žerjavica je nad 
slojem goriva). Pri odgorevanju 
od zgoraj navzdol zakurimo z vr
ha (premog je na rešetki, na pre
mogu pa drva in papir), kurjenje 
pa se nadaljuje, kot je opisano 
pri odgorevanju s prednje ali 
zadnje strani kurišča. 

Pomembno je predvsem, s 
kakšnim kurivom kurimo. Da
nes, ko je kurivo postalo izredno 
drago, uporabniki kurijo z gori
vom, ki ni primerno za posme-
zna kurišča (moker premog ali 
drva, razne gumijaste odpadke, 
dotrajano obutev inp.). 

S takšnimi kurivi ni dovoljeno 
kuriti, ker uporabnik čezmerno 
onesnažuje okol ico in zrak, ku
rilna naprava se zamaši s pra
šnimi ali trdimi sajami, kar po
tem še dodatno povzroča slab
še delovanje kurilne naprave. 
Pomembno je, da je kurilna in 
dimovodna naprava redno či-
ščena, zato ne odklanjajte dim
nikarja. 

Kako naj deluje kurilna naprava 
na olje 

Pogoj za dobro izgorevanje je 
dobro uravnan gorilnik, ustre
zen dimnik in pravilno zračenje 
v prostoru, kjer je nameščena 
kurilna naprava. Dobro uravnan 
gorilnik prihrani tudi do 5 % go
riva, če ni na ogrevalnih straneh 
kurilne naprave trdnih oblog, če 
pa so trdne obloge, je lahko po
raba večja tudi do 25 %. 

Gorilnik je dobro nastavljen, 
Se se sajavost giblje od 0—1 (fil
ter je bel in ni vidnega dimnega 
madeža), temperatura dimnih 
plinov naj se giblje med 
160—250°C. Na zgornje vredno
sti odločno vpliva pravilno ra

zmerje med zrakom in kurilnim 
oljem. 

Visok presežek zraka ima za 
posledico veliko količino plina, 
ki prevzema toploto in jo odna
ša. Kurilna naprava ima zato ni
žjo temperaturo gorilnega pro
stora in višjo temperaturo dim
nih plinov, oboje pa nižji izkori
stek kurilne naprave. 

Pomanjkanje zraka pa pome
ni tvorbo saj, ki so toplotni izola
tor (1 mm saj ima za posledico 
do 5 % večje porabe goriva), za
to je prenos toplote iz kurišča 
na ogrevalne dele v kurilni na
pravi manjši in večje izgube za
radi neizgorelega ogljika, ki se 
dvigne iz plamena kot saje. Do
bro očiščena kurilna naprava 
pomeni prihranek denarja, zato 
pustite, da vam dimnikar očisti 
vse naprave. 

Redna čiščenja in kontrolni 
pregledi 

Ponovno smo zakoračili v ku
rilno sezono in s tem tudi v večji 
obseg naših storitev. Da bi naše 
uporabnike čim bolj zadovoljil i, 
si moramo prizadevati, da bodo 
storitve kvalitetne. V naši delov
ni organizaciji si bomo prizade
vali, da organiziramo delo tako, 
da bo storitev opravljena tudi pri 
tistih uporabnikih, ki so v dopol-

Obveščamo vse krajane Vrh
nike — mesto in Verda, da je bi
la v štirih krajevnih skupnostih 
(Vrhnika-Center, Breg, Vas in 
Verd) dana pobuda za pripravo 
in izvedbo projekta kabelske te
levizije. 

Vse štiri KK SZDL so imeno
vale iniciativni odbor, ki naj v 
skladu z izraženo željo občanov 
vodi in usklajuje vse priprave. 
Stroški projekta na hišo še niso 
znani, saj je potrebno prej zbrati 
število interesentov — priključ
kov ter ugotoviti razvejanost na
peljave po vseh štirih KS. 

Ze sedaj pa vemo, da bo mo
žnost obročnega plačevanja ce
lotnega prispevka. 

Odbor zato predlaga, da vsi 
interesenti oddajo prijavnico, ki 
je podlaga za odločitev o upravi
čenosti izvedbe projekta. Prijav
nico izpolni, odtrgaj in oddaj: 

danskem času odsotni zaradi 
službe. Pri teh uporabnikih bo
mo obhode in delo opravljali v 
popoldanskem času ali ob de
lovnih sobotah. Uporabnike 
obveščamo, da imamo od no
vembra do aprila skoraj vse de
lovne sobote in ob teh sobotah 
bomo delali pri uporabnikih, ki 
so preostale dni v službi ali da 
nas uporabniki pokličejo po te
lefonu 312-286 (služba naročil). 
V primeru, da bo teh naročil več, 
bomo obhode in čiščenja 
opravljali tudi enkrat do dvakrat 
tedensko v popoldanskem ča
su. 

Po pravilniku o rokih in nači
nu čiščenja in pregledovanja 
kurilnih naprav, dimovodnih in 
prezračevalnih naprav ter o me
ritvah dimne ali druge emisije 
kurišč Ur. I. S R S št. 1/76 se či
ščenje pri individualnih uporab
nikih opravlja enkrat mesečno, 
če uporabljajo trdna goriva, če 
pa tekoča ali pl inasta pa naj
manj enkrat letno. V občinah, ki 
so določile daljši rok, se čišče
nje opravlja najmanj enkrat na 
60 dni za trda goriva, za tekoča 
ali pl inasta pa najmanj enkrat 
letno. 

Če lastnik oziroma uporabnik 
kurilnih in dimovodnih naprav 
meni, da čiščenje na dan redne-

— krajani KS Verd v zadru
žnem domu (kjer bo poseben 
nabiralnik), 

— krajani mesta Vrhnike pa 
v Dom KŠ (kjer bo poseben na
biralnik), 

— vsi pa lahko pošljete na 
naslov OK SZDL Vrhnika, Can
karjev trg 8. 

ga obhoda ni potrebno, je dim
nikar dolžan opraviti kontrolni 
pregled kurilnih in dimovodnih 
naprav. Kontrolni pregledi se 
začno novembra in trajajo do 
konca kurilne sezone in se zara
čunava po veljavnem ceniku. V 
primeru, da dimnikar ob kontrol
nem pregledu ugotovi potreb
nost čiščenja, mu je lastnik ozi
roma uporabnik dolžan omogo
čiti čiščenje. V tem primeru se 
zaračunava samo čiščenje. 

Lastnika oziroma uporabnika 
kurilnih in dimovodnih naprav, 
če zaporedno dvakrat ne bo do
volil čiščenja ali pregleda, bomo 
prijavili pristojni požarni ali sa
nitarni inšpekciji za upravni po
stopek. 

Z objavo strokovnih nasvetov 
želimo, da se uredi opravljanje 
dimnikarskih storitev, poveča 
medsebojna odgovornost, 
zmanjšanja onesnaževanja zra
ka in prventivna požarna var
nost, predvsem pa, da bodo na
ši uporabniki z veseljem in sre
čo sprejemali naše delavce. 

Obveščamo vse uporabnike, 
da na območju Ljubljane, Dom
žal, Vrhnike in Zagorja ob Savi 
dimnikarske storitve opravlja 
samo Delovna organizacija 
Dimnikarstvo Ljubljana. 

DO Dimnikarstvo Ljubljana 

Na podlagi zbranih podatkov 
o kandidatih bo iniciativni odbor 
pridobil ustrezne ponudbe in 
izračunal predvideno ceno prik
ljučka. 

Kabelska televizija oziroma 
ponujeni sistem nam bo nudil 
naslednje TV programe: Ljublja
na I in II, Zagreb I in II, Koper, 4 
UKV radio programe, najmanj 6 
satelitskih programov in mo
žnost uvedbe internega proga
ma. 

Več informacij bo v naslednji 
številki „Našega časopisa"? 

Iniciativni odbor 

PRIJAVNICA 

Tov Naslov 
informativno se prijavljam kot možni uporabnik in soinvesti
tor projekta kabelske TV v KS Vrhnika-Center, Vas, Breg in 
KS Verd. 

Podpis: 

Kako do kabelske televizije 
Prijavnico za kabelsko televizijo objavljamo znova, ker je bilo do

slej prijav premalo — odzvalo se vas je 650, za kolikor toliko gospo
daren račun pa bi vas moralo biti približno 1.000. V tem primeru bi 
bila cena priključka okoli 800 mark, več naročnikov pa bi stvar seve
da pocenilo. Akcije za animacijo bodo stekle po krajevnih skupno
stih, hišnih svetih in uličnih odborih. Še to — odplačevali naj bi v 12-
mesečnih obrokih. Po 7. maju bo iniciativni odbor akcijo predstav
ljal na zborih krajanov. 

IVICA GLUŠIČ 
VRHNIKA, CANKARJEV TRG 1b 

DELOVNI ČAS: 
VSAK DAN od 9. do 19. ure 
OB SOBOTAH od 8. do 12. ure 

iz naše ponudbe: 
— perilo: moško, žensko, otroško, 

športno, ekskluzivno 
— nočno perilo: spalne srajce, 

pižame 
— nogavice: vseh vrst za vse in 

za vse priložnosti 

— oblačila za prosti čas: 
trenirke, športne majice, 
kopalke 

— brisače 
— bluze 
— modni dodatki 
— darila in darilca za razne 

priložnosti 

in vse tisto, kar pogrešate, pa 
bi sodilo v našo 
ponudbo. 
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Tudi v drugo neuspešni 

Košarkarji Fenolita iz Borov
nice se tudi v drugem poskusu 
niso uspeli uvrstiti v slovensko 
košarkarsko ligo. Morali so pri
znati, da sta za zdaj ID Jez ica in 
Koper boljši moštvi in da sta si 
zaslužila napredovanje. Borov-
ničani so bili četrti, kar je nekoli
ko slabše kot lani, čeprav so 

imeli nova igralska imena, dosti 
boljša in močnejša. 
Svoje možnosti za napredova
nje so zapravili predvsem s po
razoma s Koprom in z Jezico 
doma. Z minusi v mini ligi pa je 
težko narediti kaj več od dose
ženega. Kljub temu je letošnje 
tekmovanje izkušnja več in do

bra šola za naslednje. Nova 
imena imajo, igralci so dobri in 
moštvo homogeno in uigrano, 
da lahko v tretjem poskusu na
redi vse za dosego željenega ci
lja: uvrstitev med najboljše slo
venske košarkarje. 

Momir Arsič 

„Tankisti" trenirajo in nastopajo v Ljubljani 

Brezdomci 
Kegljanje je že dolga leta v 

paleti športov v naši občini. Sta
rejši ljubitelji te igre se še dobro 
spomnijo enosteznega keglji
šča v domu J L A na Vrhniki z 
„dežurnim", ki je postavljal „po
lena". Prav želja po dokazova
nju in tekmovanju je bila odlo
čilna pri ustanovitvi KK Tankist. 
Ko so postavili štiristezno keg
ljišče zraven hotela Mantova, so 
šele dobili polet; pojavili so se 
mladi in nadarjeni tekmovalci, 
ki so nastopali na številnih tek
movanjih. In prav tedaj, ko bi 
kegljanju na Vrhniki dali nove 
razsežnosti, so se na kegljišču v 
Mantovi pojavile mize za biljard. 
Najbrž so se odgovorni v našem 
edinem hotelu odločili za ta ko
rak zaradi „tržne ekonomije" in 
želje po čimvečjem zaslužku. 
Tako so se „tankist i" čez noč 
znašli na cesti in morali so za
četi znova na najetem kegljišču 
v Ljubljani. 

Kljub vsem nadlogam, ki 
spremljajo dvajsetino preosta
lih igralcev kluba Tankist, ti do
segajo zelo dobre rezultate. V 
Ljubljani redno trenirajo v prvi li
gi ljubljanske zveze. Kot da so 
jim nove razmere dale še več 
moči, da bi pokazali, kako dobro 
moštvo so in da so po krivici 
ostali brez doma. V prvi polovici 
tekmovanja so skupaj z Rikom, 
Grosupljem in SCT na prvem 
mestu s 14 točkami. Za 29. no
vember pripravijo turnir, na ka
terem nastopajo najboljši igral
ci iz Jugoslavije in tudi svetovni 

prvaki, sami pa se udeležujejo 
številnih turnirjev. Poleg organi
zacijskih uspehov beležijo tudi 
spoštovanja vredne dosežke. 
Špur je bil 30. na slovenskem pr
venstvu, Šulek 34:, v dvojicah pa 
sta bila Šulek in Ivančevič 24. 

Špur, Grgina, Buh, Dobro-
voljc, Ivančevič, Šulek, Vrtaruč, 

Ćosić in drugi mislijo, da bo pri
šel čas, ko bodo spet nastopali 
na kegljišču na Mantovi. Pravi
jo, da bosta vrhniška ZTKO in 
Mantova znala najti skupni jezik 
in spet ponuditi ta šport kot tek
movalni in za rekreacijo. 

Momir Arsič 

Predstavitev knjige 

Prireditveni odbor 38. šahov
skega prvenstva Slovenija za le
to 1989 je uspešno izpolnil še 
zadnjo nalogo: izdati in predsta
viti knjigo o prvenstvu. 

Predstavitve knjige z naslovom 
38. člansko prvenstvo Slovenije 
v šahu za leto 1988 so se udele
žili poleg predstavnikov družbe
nopolitičnih organizacij občine 
Vrhnika in udeležencev Just ina, 
Jerica, Črepana, Ostermana, 
Orla in Jelena tudi ljubitelji te 
igre. V knjigi so na 112 straneh 
predstavljeni občina Vrhnika, 
šahovsko društvo kot prireditelj 
prvenstva, udeleženci prvenstva 
in vse odigrane šahovske parti
je. Del knjige je namenjen tudi 
udeležencem kot komentator
jem svojih najbolj uspelih partij. 

Knjigo je uredil Angelo Ar-
čon, grafikone in tabele pa so 

pripravili Peter Kobal, Aleš Rom 
in Matjaž Jereb. Natisni la jo je 
Tiskarna Slovenija. 

Na promociji knjige so udele
ženci prvenstva in člani ŠD Vrh
nika odigrali tudi hitropotezni 
turnir. Zmagala sta Orel in Cre-

pan s sedmimi točkami. Tretji je 
bil Osterman 6,5, 4. in 5. mesto 
si delita Justin in Jelen s 6 toč
kami. Sledijo Jerič, Rom, Jug, 
Hadalin in Jereb. 

Momir Arsič 

Šahovsko prvenstvo Notranjske za starejše pionirje in pionirke 

Kozjanova in Miletić 

Osnovna šola Ivan Cankar in 
ŠD Vrhnika sta pripravila letoš
nje šahovsko prvenstvo No
tranjske za starejše pionirje in 
pionirke. Nastopil i so najmlajši 
šahisti in šahistke iz Dragomer-
ja, Vrhnike, Borovnice, Logatca 
in Postojne. Tekmovalo je samo 
šest pionirk in 26 pionirjev. Pio
nirke so igrale po Bergovem si
stemu, medtem ko so morali pi
onirji igrati „švicarja". 

Kozjanova pri pionirkah in Mi
letić pri pionirjih sta premočno 
vodila in zmagala brez izgublje
ne točke. Samo mlajši Šoln je 
zadal precej skrbi prvouvrščene-
mu Miletiću. 

Izidi: 
Pionirke: 1. Kozjan (Drago

mer) 5, 2. Smrdu (Postojna) 3, 3. 
Konjar (Dragomer) 3, itd. 

Pionirji: 1. Miletić (Postojna) 
7, 2. Šoln (Dragomer) 5,5, 3. 
Aleksić (Vrhnika) 5, itd. 

Momir Arsić Najboljši na Notranjskem: Aleksić, Šoln in Miletić. 

Šahovsko prvenstvo Notranjske za pokal maršala Tita 

Vrhničani prepričljivo prvi 

Šahovski klub Postojna je v 
tamkajšnjem domu J L A pripra
vil letošnje tekmovanje za pokal 
maršala Tita za območje No
tranjske. Nastopil i so člani, mla
dinci in ženske. 

Na najmnožičnejše srečanje 

imajo Vrhničani prijetje spomi
ne. V prejšnjem kolu so namreč, 
potem ko so bili drugi na repu
bliškem finalu ,uspeli priti tudi 
med jugoslovansko elito na 
dvanajsto mesto, kar je največji 
moštveni uspeh v zgodovini 

društva. Lanski uspeh pa je vpli
val tudi na letošnjega. Od dvaj
setih možnih točk so jih zbrali 
devetnajst, s čimer so pokazali, 
da se bodo tudi letos bojevali v 
samem vrhu na republiškem 
tekmovanju. 

Mladinci so se hrabro bojeva
li za prvo mesto. Kljub temu so 
zmagali Postojnčani. Ženske so 
tekmovale samo na dveh de
skah. Domačinke so premagale 
pionirke iz Dragomerja. 

Izidi: 
Ženske: ŠK Postojna 4, Dra

gomer 0. 
Mladinci : 1. S K Postojna 4, 2. 

ŠD Vrhnika 4, 3. Dragomer 3,5, 
4. S K Postojna II 0,5. 

Člani: 1.ŠD Vrhnika 10 (19), 2. 
ŠK Postojna 8 (13), 3. ŠK Loška 
dolina I 6 (12), 4. S K Loška doli
na II 3 (6,5), 5. ŠK Postojna II 2 
(5), 6. Dragomer 1 (4). 

Momir Arsič 

Mali oglasi 

Tehnični pregledi traktorjev v 
Borovnici bodo 19. maja 1989 
od 8.00 do 17.00 ure. 

Garažo v bližini gostilne Tur-
šič kupim za gotovino. Naslov v 
uredništvu. 

H U M U S — zemlja za lončni-
ce.naprodaj: Gradišče 7, Vrhni
ka. 

Sprejemni izpiti v Glasbeni 
šoli bodo 19. in 26.5.1989 ob 17. 
uri v prostorih Glasbene šole 
Vrhnika. 

INSTRUIRAM kemijo za 
osnovne in srednje šole na va
šem domu. 
Ivo Horvat, Laze 19a, Borovnica. 

Prvi v Postojni: Gostiša, Jerič, Justin in Mikac 

Strelski kotiček 

Tekmovanje v Pivki 

Vrhniški strelci so<se 15. apri
la letos udeležili tekmovanja za 
vstop v II. republiško ligo, ki je 
bilo v Pivki. Prvouvrščena ekipa 
se bo udeležila finala za vstop v. 
II. republiško ligo. 

Ekipno: 
1. SD Tone Tomšič — 

Javor Pivka 1395 krogov 

2. SD Vrhnika 
3. S D Logatec 

1384 krogov 
1223 krogov 

Posamezno: 
1. Maver, Pivka 
2. Lampreht, Vrhnika 
3. Krnel, Pivka 
4. Sumina, Vrhnika 
5. Skodlar, Vrhnika 
9. Oblak, Vrhnika 

357 
356 
353 
348 
347 
333 

Lampreht 

NAŠ ČASOPIS 
Naš časopis — Glasilo občinske 
konference Socialistične zveze de
lovnega ljudstva občine Vrhnika. V.d. 
glavnega in odgovornega urednika: 
Ciril Brajer. Uredniški odbor: Simon 
Seliak — predsednik, Ciril Brajer, 
Marjan Horvat, Cvetka Glumac, Mo
mir Arsič, Tone Janežlč, Dragica Kra-
šovec. Lektorica: Sonja Sel|ak. Teh
nični urednik: Marjan Ivanuš. Naslov 
uredništva: OK SZDL, Cankar|ev trg 
8, Vrhnika. Številka žiro računa: 
50100-678-54000. Telefonska številka 
uredništva: 751-325. Tisk: Cicero stu
dio. Po mnenju sekretariata za Infor
macije v IS SRS na podlagi 7. točke 
prvega odstavka 26. člena zakona o 
obdavčevanju proizvodov in storitev 
v prometu (Uradni list SFRJ, št. 33-
316-72) je Naš časopis oproščen pro
metnega davka. 


